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Cuvântul ierarhului

Ascultă și iubește
† IOAN 

Ce părere am eu despre Hristos? Ce 
părere aveţi despre Hristos? Sau 

creştinii ce părere au despre Hristos? Nu cumva 
noi nu avem o părere foarte, foarte bună despre 
Hristos? Mie îmi este frică că sunt mulţi, cu mii-
le, cu sutele de mii, fraţi ai noştri care n-au o 
părere bună despre Hristos. Aţi întâlnit în viaţa 
frăţiilor voastre vreun om care n-are părere bună despre Hristos, 
care nu şi-a schimbat părerea despre Hristos? Toţi aceia care în 
prag de sărbătoare, când prin sfintele clopote ale bisericilor noas-
tre ne cheamă Hristos la biserică şi ei nu pleacă din casă, rămân 
robii televizorului, radioului, băuturii şi altor desfătări lumeşti, 
aceia să ştiţi că nu şi-au schimbat încă părerea despre Hristos. 
Ei nu cred că este cu adevărat Fiul lui Dumnezeu. Ei nu cred că 
El este Mântuitorul lumii. Ei nu cred că El este Cel care vindecă 
pe cei bolnavi şi mângâie pe cei care sunt în tristeţi şi necazuri. 
Binecuvântat să fie Dumnezeu, că cei care vin la biserică şi-au 
schimbat părerea despre Hristos! Ei au o părere şi o mărturisire 
bună despre Hristos. Dacă vă veţi schimba părerea despre Hris-
tos şi veţi crede că este cu adevărat Fiul lui Dumnezeu venit, 
Care S-a răstignit şi a pătimit, şi ne-a împăcat cu Tatăl ceresc, 
dacă aceasta va fi părerea şi mărturisirea frăţiilor voastre despre 
Hristos şi El Îşi va schimba părerea despre noi, iar atunci când, 
obosiţi de drum, vom ajunge la poarta Raiului, va mărturisi şi El 
înaintea Tatălui ceresc şi va spune: „Părinte, omul acesta a trăit 
o viaţă după Evanghelie. Să intre în Împărăţia bucuriei noastre!”  

Schimbaţi-vă şi să ne schimbăm părerea despre Hristos, 
adică să credem mai profund şi dintru adâncul fiinţei noastre că 
El a venit pe lume pentru mântuirea noastră şi, ca să întărească 
credinţa celor trei Apostoli, Şi-a dat doar pentru o clipă vălul, 
marama de pe faţă, să vadă cu cine au fost ei vreme de peste trei 
ani și jumătate, cât a fost cu Apostolii Săi pe pământ. Ce va fi fost 
oare în inima Sfântului Apostol Petru, care a adormit cu Hristos 
în aceeaşi casă de piatră, când a văzut adevărata faţă a lui Hris-
tos? Ce va fi fost în inima Sfântului Ioan, care se ştie că L-a iubit 
atât de mult pe Hristos? Iată taina sărbătorii Schimbării la Faţă!  

Ce le spune Tatăl ceresc Apostolilor? „Acesta este Fiul Meu 
cel iubit, în Care am binevoit; pe Acesta să-L ascultaţi!” Adică 
mesajul este: ascultaţi de iubire, pentru că nu avem altă definiţie 
despre Dumnezeu decât că este iubire! Atunci, iată, spune: „Fiul 
Meu cel iubit, pe Acesta să-L ascultaţi!”. Ascultaţi de iubire şi 
faceţi toate activităţile din lumea aceasta din iubire! Să nu faceţi 
nicio faptă din viaţa aceasta din ură, ci din iubire! De vei face şi-ţi 
vei duce viaţa faţă de aproapele tău, faţă de semenii tăi cu iubire, 
vei asculta din iubire şi cu iubire, fericit vei fi şi în viaţa aceasta şi 
vei ajunge în ţara iubirii lui Dumnezeu, în Raiul desfătării Sale! 
Ascultaţi iubirea, ascultaţi de Hristos! Aşa nu vă veţi pierde nici 
voi, nici copiii pe care îi aveţi pe braţe şi nici cei ce vor veni 
după noi. De vom asculta de iubire, nu vom pierde viaţa, aici, pe 
pământ. Ascultă şi iubeşte!

Sfântul închisorilor

A murit pentru Hristos, luptând pentru apărarea credinţei orto-
doxe şi a neamului românesc. „Sfântul închisorilor”, cum l-a 

numit părintele Steinhardt, Valeriu Gafencu a trăit doar 31 de ani. Mulţi 
așteaptă cu nerăbdare clipa canonizării lui. În propunerea de cano- 
nizare, Virgil Maxim, închis cu el la Aiud, rememora: „Dumnezeu 
revărsase asupra lui harul frumuseţii. Fizic părea un arhanghel, moral 
nu i se putea reproşa ceva, iar spiritual era transfigurat tot timpul într-o 
stare extatică aproape permanentă, nu puteai să-ţi dai seama dacă ceea 
ce spune vede în duh sau dacă Duhul vorbeşte prin el.” 

Dragi cititori ai Jurnalului interregional „Ba-
natul”, din această lună, puteţi afla cele mai 

noi ştiri utilizând Aplicaţia digitală „Banatul”.  
Aplicația digitală „Banatul”, prin intermediul că-

reia informația ajunge instantaneu la cititori, este pri-
ma aplicație mobilă din România, care pune la dispoziția primăriilor 
o modalitate modernă și rapidă de informare a cetățenilor în orice 
parte a lumii s-ar afla ei.  Aplicația este un produs 100%  „made in 
Banat”, disponibilă, în mod gratuit, pe telefoanele mobile. 
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Iluminat public cu lămpi LED la Lugoj

 Pagină coordonată de Ana-Maria LAZĂR

LUGOJ
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Un nou record național

CSS Lugoj a obținut rezultate foarte 
bune la Finala Campionatului Națio-

nal de sală, rezervat copiilor 1, născuți în 
2009 și copiilor 2, născuți în 2010, care a avut 
loc în perioada 9-10 aprilie, în Sala „Ioan So- 
ter“ din București.

Natalia Dragoș,  
de la categoria  
I-a, născută 2009,  
a obținut locul I și  
titlul de campioa-
nă națională la 60  
m garduri. 

Ea este elevă la  
Liceul „Coriolan  
Brediceanu“ din  
Lugoj și este pre- 
gătită de prof.  
Adrian Vrudnik.

Competiții sportive

u Hotărârea 135 din 01/04/2022 privind Aprobarea participării municipiului Lugoj 
în cadrul Planului Național de Redresare și Reziliență componenta 5 - valul renovării 
apelul de proiecte de renovare energetică moderată a clădirilor publice PNRR/2022/
C5/2/B.2.1/1 și a depunerii proiectului „Reabilitare energetică Liceul Teoretic «Corio-
lan Brediceanu», corp C1, corp C2, Lugoj“; u Hotărârea 136 din 01/04/2022 privind 
Aprobarea participării municipiului Lugoj în cadrul Planului Național de Redresare și 
Reziliență componenta 5 - valul renovării apelul de proiecte de renovare energetică 
moderată a clădirilor publice PNRR/2022/C5/2/B.2.1/1 și a depunerii proiectului  
„Reabilitare energetică clădirea Liceului Teoretic «Iulia Hașdeu», corp C2, Lugoj“; 
u Hotărârea 137 din 01/04/2022 privind Aprobarea participării municipiului Lugoj în 
cadrul Planului Național de Redresare și Reziliență componenta 5 - valul renovării apelul 
de proiecte de renovare energetică moderată a clădirilor publice PNRR/2022/C5/2/B.2.1/1 
și a depunerii proiectului „Reabilitare energetică clădirea administrativă a Primăriei 
municipiului Lugoj“; u Hotărârea 138 din 01/04/2022 privind Aprobarea participării 
municipiului Lugoj în cadrul Planului Național de Redresare și Reziliență componenta 
5 - valul renovării apelul de proiecte de renovare energetică moderată a clădirilor pu-
blice PNRR/2022/C5/2/B.2.1/1 și a depunerii proiectului „Reabilitare energetică Spita-
lul Municipal «Dr. Teodor Andrei», str. Gheorghe Doja nr. 59, corp C1, corp C2, Lugoj“; 
u Hotărârea 139 din 01/04/2022 privind Aprobarea participării municipiului Lugoj 
în cadrul Planului Național de Redresare și Reziliență componenta 5 - valul renovării 
apelul de proiecte de renovare energetică moderată a clădirilor publice PNRR/2022/
C5/2/B.2.1/1 și a depunerii proiectului „Reabilitare energetică Complexul de servicii 
pentru persoane vârstnice «Sf. Nicolae» Lugoj“.

După cum am aflat la sfârșitul lunii tre-
cute, Primăria Lugoj a achiziționat pro-

iectarea și executarea lucrărilor prin care mii de 
lugojeni vor beneficia de iluminat public cu lămpi 
LED. Început în urmă cu doi ani, acest proiect a 
ajuns în prezent la proiectarea și montarea becuri-
lor LED în mai multe zone din municipiul Lugoj.

Întrebat despre aceasta lucrare, domnul pri-
mar Claudiu Buciu a declarat: „Am început im-
plementarea efectivă a proiectului. Este vorba 

Aur și argint 
pentru luptătorii de la CSS Lugoj

La ediția de anul acesta a Cupei 
României, organizată în perioada 7-10 

aprilie, la Odorheiu-Secuiesc, luptătorii de la 
secțiile de greco-romane și libere, legitimați la 
Clubul Sportiv Școlar Lugoj au cucerit patru 
medalii, după cum urmează: 

Aur - Sergiu Brat (lupte greco-romane, ca-
tegoria 100 kg); 

Argint - Bogradn Szabo (lupte libere, ca-
tegoria 44 kg); 

Bronz - Luca Cimponeriu (lupte libere, 
categoria 57 kg) și Victor Iacob (lupte libere, 
categoria 85 kg). Elevii au fost însoțiti de prof. 
Macarei Laurențiu la greco-romane și prof.  
Valentin Cimponeriu la lupte libere. 

despre modernizarea iluminatului public în trei 
ZUM-uri din Lugoj: Balta Lată – Caștelă, Heren-
destiului și respectiv Maguri, acolo unde trecem 
pe lămpi cu LED și telegestiune. Costul include 
inclusiv montare, totul. Lucrările încep luna vii-
toare și vor dura 60 de zile. Pentru această lucrare 
Primăria Lugoj a plătit 447.000 de lei, responsabilă 
de cea mai importantă parte, și anume, cea de pro-
iectare și execuție a proiectului fiind o firmă din 
Târgoviște.“

Vești bune

Transparență administrativă

„Made for Europe”

La etapa județeană a concursului „Made for Europe”, care a avut loc în luna aprilie, 
la Consiliul Județean Timiș, Liceul Teoretic „Coriolan Brediceanu” din Lugoj a 

fost reprezentat de elevele Medeea Vuia, din clasa a XII-a C, care a obținut premiul I și 
calificare la etapa națională a competiției, prezentând proiectul Erasmus+ „T.E.S.L.A.” 
și Sara Țudec, din clasa a VI-a, care a obținut premiul al II-lea prezentând proiectul e-

Twinning „MATHS”.
Elevele participante de la Liceul Teo-

retic „Coriolan Brediceanu”, alături de co-
lega lor, Miruna Crețu, din clasa a IX-a B și 
profesoarele Lucia Boldea și Adriana Mariș 
au organizat și o expoziție a materialelor 
produse până în acest moment în cadrul 
proiectului Erasmus+ „T.E.S.L.A.”, aflat în 
ultimul an de implementare.

Maya ANgELOU 

Am învăţat că, indiferent de ceea ce se întâmplă, indiferent de cât de rea 
pare ziua de astăzi, viaţa merge în mod sigur mai departe, iar mâine va 

fi mai bine. Aşteaptă-te la ce-i mai bun, pregăteşte-te pentru ce e mai rău. Viaţa 
este şocantă, dar niciodată nu trebuie să pari şocat. Oricât de rău ar fi, ar fi putut 
fi chiar mai rău şi oricât de bine ar fi, ar fi putut fi şi mai bine. Dumnezeu aşază 
curcubee în nori, astfel încât fiecare dintre noi – în momentele cele mai întunecate şi mai 
dureroase – să putem zări posibilitatea speranţei.

Speranța



3
 Pagină coordonată de prof. Roxana DAMIAN

TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

FAGET
(

O muncă de 43 de ani

Muzeul de Istorie și Etnografie din 
Făget, deschis în anul 2015, la 

inițiativa cunoscutului istoric prof. dr. Du-
mitru Tomoni și cu sprijinul primarului Mar-
cel Avram, găzduiește o inedită expoziție 
permanentă: „Personalități, publiciști și  
artiști plastici din Țara Făgetului”. Vernisajul 
expoziției a avut loc în „Marțea Albă” 
din Săptămâna Luminată, în prezența ofi-
cialităților locale și a numeroși invitați, 
personalități care au lucrări expuse sau sunt 
legate sufletește de Făget. „Expoziția se 
dorește a fi un Panteon al Țării Făgetului, a 
ţinut să sublinieze domnul Dumitru Tomoni, 
pentru că e greu să decupezi istoria politică 
și culturală a Făgetului de cea a zonei, dat fi-
ind faptul că din secolul al XVII-lea Făgetul a 
devenit centrul acestei zone – Țara Făgetului, 
sintagmă brevetată de renumitul arheolog 
Radu Popa, cel care a început săpăturile ar-
heologice la cetatea Făgetului și care, apoi, a 
fost preluată și mediatizată de regretatul mit-
ropolit Nicolae al Banatului, cunoscutul isto- 
ric menționând totodată că expoziția sur-
prinde celei mai semnificative momente din 
istoria național-culturală a zonei Făgetului 
și a fost concepută pentru a putea valorifica 
spațiul existent în două calupuri.“

La expoziţia al cărei prag vă îndemn 
să-l treceţi, cu ajutorul a 50 de panouri, ce 
însumează peste 600 de foto-documente, 
este prezentată viața și activitatea a 24 de 
personalități care au avut un rol foarte im-
portant în istoria politică și culturală a acestei 
zone: Eftimie Murgu (1805-1870), Alexan-
dru Mocioni (1841-1909), Partenie Gruescu 
(1813-1873), Dionisie Păscuţiu (1825-1902), 
Iosif Popovici (1876-1928), Sebastian Olariu 

(1858-1948), Virgil Simonescu (1881-1941), 
George Gârda (1879-1948), Csokány Gyula 
(1857-1943), Dănilă Iliţiescu (1885–1958), 
Traian Vuia (1872-1950), Bujor Iancu (1924-
1965), Victor Feneşiu (1890-1952), Titus 
Olariu (1896-1960), Iulia Simu (1900-1974), 
Sorin Titel (1935-1985), Gheorghe Ianco-
vici (1924-1992), Ion Clopoţel (1892-1986), 
Ion B. Mureşianu (1914-2001), Bujor Surdu 
(1914-1993), Traian Iancu (1923-1997), Ro-
mulus Zaharia (1930-2006), Ioan Cipu (1925-
2018) Și Petru Matusz (1956-2021).

Alte 15 panouri cuprind foto-montaje cu 
lucrările literare, istorice, culturale și artistice 
semnate de 59 de publiciști și artiști plastici 
legați de Țara Făgetului: Traian Babescu, 
Costel Balint, Ioan Bejinariu, Octavian Bin-
diu, Erwin Lucian Bureriu, Cornel Boteanu, 
Ion Căliman, Arcadie Chirșbaum, Gelu Cîm-
peanu, Crișu Dascălu, Maria Defranț, Al. 
Dragomir Făgețeanu, Titus Dobîndă, Cornel 
Drinovan, Ana Dumitran, Ion Enășescu, Sil-
via Enășescu, Radu Georgescu, Remus Gior-
gioni, Florina Huzoaica, Axente Iancu, Ioan 
Ionaș, Maria Izgherean, Cornel Jupâneanț, 
Ioan Lăpugean, Caius Lăzărescu, Lică 
Lăzărescu, Iosif Lupulescu, Ștefan Marin-
coni, Ion Meda, Victorița Mihai, Lucian Mic, 
Ioan Gheorghe Oltean, Radu Paraschivescu, 
Bujor Păcurar, Ande Pătru „Făgețeanu”, Au-
rel Păuncu, Lia Lucia Epure Petric, C.A.V. 
Popescu, George Popovici, Nicolae Roman, 
Ion Scorobete, Nicolae Silade, Doru Sinaci, 
Valeriu Sîrbu, Moni Stănilă, Lenuța Szabo, 
Realdo Tokacs, Dumitru Tomoni, Nicolae Tu-
dor, Ana Ursulescu, Octavian Ursulescu, Pe-
tru Ursulescu, Cornel Veselău, Elena Vidoni, 
Ion Vodicean, Lia Popescu și Ernest Petrovici.

„În cadrul expo-
ziției, personalitatea  
cea mai bine expri-
mată este cea a lui  
Traian Vuia, dat fiind  
faptul că este și cea 
mai mediatizată per- 
sonalitate a Banatu- 

lui. Lui Traian Vuia i-am dedicat 75 de foto-
documente reprezentând copilăria și studiile, 
activitatea de savant și inventator, activitatea 
pe tărâm social-politic, de patriot bănățean și 
român, precum și moștenirea pe care aces-
ta ne-a lăsat-o. Un spațiu important i-am  
acordat și scriitorului Sorin Titel și pentru că 
o mare parte a criticii literare îl consideră cel 
mai mare prozator al Banatului”, a mai preci-
zat domnul prof. dr. Dumitru Tomoni.

Despre munca depusă pentru a face posi-
bilă această valoroasă expoziţie, domnul prof.  
dr. Dumitru Tomoni, a mai spus: „Practic, ex-
poziția încununează o muncă de 43 de ani, dat 
fiind faptul că primul document despre zona 
Făgetului, pe care l-am adunat, l-am obținut 
în anul 1979, când, student fiind în anul II la 
Facultatea de Istorie din București, am desco- 
perit în Biblioteca Academiei Române un ma- 
nuscris al lui Partenie Gruescu, primul cărtu-
rar din zona Făgetului, preot din Sintești și 
cronicar al Revoluției de la 1848-1849 din 
Banat, despre Revoluția de la 1848-1849 în 
părțile Făgetului. Apoi, sigur, eu am visat acest  
muzeu încă din anii studenției și, de aceea, ori-
unde m-am dus am căutat să obțin informații 
despre Făget. Astfel, tot în Biblioteca Acad-
emiei am descoperit colecția ziarului „Gazeta 
Făgetului”, care, din păcate, nu se mai află în  
nicio bibliotecă din țară și, tot în anii studenției, 
am fotografiat cele nouă numere, integral. Pes-
te câțiva ani, aflându-mă la cursurile de vară 
ale Societății de Științe Istorice, organizate la 
Cluj, am descoperit, în Biblioteca Centrală 
Universitară, o altă publicație apărută timp 
de doi ani, în 1922-1923, la Făget – Școala 
Noastră, una din primele și puținele publicații 
de specialitate editate în Banat. Iar de curând 
am reușit să obțin, în format pdf, colecția pe 
patru ani a gazetei săptămânale Fageti Ujsag 
(Gazeta Făgetului, în limba maghiară), de la 
Biblioteca Szechenyi, din Budapesta. Astfel 
că, efectiv m-am bucurat că am putut valo-
rifica în această expoziție peste 1.000 de foto-
documente, iar în muzeu – peste 2.500-3.000 
de foto-documente”.

Marcel AVRAM - Primar al orașului Făget

„Noi, făgețenii, avem copii minunați, care merită toată dragostea noastră!“

Cu ocazia „Zilei Naționale a Lecturii”, primarul oraşului 
Făget, domnul profesor Marcel Avram, împreună cu dom-

nul  viceprimar Claudiu Avramescu, au fost invitați de doamna direc-
tor și de doamnele educatoare de la grădinițele din centrul oraşului 
și din „Partea Românească” a urbei cu castani, să le citească copi-
ilor. „Pentru mine, a spus la finalul întâlnirii domnul Marcel Avram, 
orice întâlnire cu copiii este prilej de bucurie, este emoție, este 
aducere aminte și este imaginea locului unde mă voi întoarce. Sunt 
convins că și pentru domnul viceprimar a fost o bucurie, că a avut o 
zi încărcată de emoții și că își dorește să repete această experiență.  
M-am convins încă o dată că noi, făgețenii, avem copii minunați, 
care merită toată dragostea noastră!”, a conchis edilul.  
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Lada cu zestre la Jimbolia

JIMBOLIA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

Premiul pentru Literatură „Petre Stoica”

Muzeul Presei „Sever Bo-
cu” a fost gazda celei de  

a IX-a ediții a Premiului pentru Li-
teratură „Petre Stoica”. Evenimen-
tul a fost organizat de către Asociația 
Pax 21 Timișoara în parteneriat cu 
Uniunea Scriitorilor, filiala Timiș, 
și Primăria orașului Jimbolia. Anul 
acesta, premiul i-a fost decernat lui 
Marcel Tolcea, scriitor, cetățean de 
onoare al Jimboliei și un apropiat al 
lui Petre Stoica.

Jimbolia în haine rock: concert de 
lansare a noului album realizat de 

formația „The Hidden Jester“

În luna aprilie, trupa locală de muzică 
rock „The Hidden Jester“, a avut 

primul eveniment de lansare a unui album. 
Acțiunea s-a concretizat într-un concert 

în cadrul căruia s-au 
interpretat în premie-
ră diferite piese în 
fața publicului.

Trupa a luat naș-
tere la mijlocul anu-
lui 2018 la inițiativa 
lui Cristian Tucă, ca- 
re s-a gândit să trans-
pună într-un album 
mai multe idei adu-
nate de-a lungul tim-
pului.

Medalie de bronz

Pugilistul Denis Momir din Jimbolia a reușit o 
performanță notabilă. Acesta a câștigat medalia 

de bronz, la categoria 80 de kilograme, în cadrul Cupei 
României desfășurată la Piatra Neamț. 

Elevul antrenat de domnii Eugen Simion și Alexandru 
Ganea practică acest sport de aproximativ trei ani. 

Pe această cale, dorim să îl felicităm pe Denis Momir și 
să îi urăm mult succes la competițiile viitoare!

La Casa de Cultură a ora-
șului Jimbolia s-a des-

fășurat Festivalul-Concurs „Lada  
cu Zestre”. În cadrul acestei  
acțiuni, Jimbolia a fost repre-
zentată de trupele de dansuri 
„Hatzfelder Pipatsche“ și „Dé-
libàb“, de Corul „Floris“ și de 
doamna profesoară Tatiana Si-
miniuc. Pentru că o imagine face 
mai mult decât o mie de cuvinte, 
lăsăm pozele să vorbească...
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Pagină coordonată de Dan RADOSAV

Caraș-SeverinSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

VERMES
,

Din albumul comunei

„Mulțumim domnului primar Ion Iacob Damian pentru spijinul acordat 
Ansamblului folcloric Vermeșana!“

Cu prilejul zilei de 1 Mai, onorând o invitaţie a Casei de 
Cultură „George Motoia Craiu“ din Oraviţa, „Ansamblul 

folcloric Vermeşana” a participat, alături de solişti consacraţi ai fol-
clorului bănăţean, la o serbare a sufletului pentru toţi iubitorii de fol-
clor din aceste locuri binecuvântate. Şi-au dat concursul, cu acest 
prilej, Carmen Popovici Dumbravă, Petre Chiodan, Dan şi Dario 
Galea, Nicoleta şi Nicu Novac, Titiana Puichiţă, Carmen Biruescu 
şi Ionela Bălan.  

Au fost prezente la această sărbătoare a cântecului şi jocului 
popular: Ansamblul de dansuri „Hora Caraşului” al Casei de Cultură 
din Oraviţa, Ansamblul „Romales” şi Ansamblul „Junii Caraşului” 
din localitatea Greoni.  

Un cuvânt aparte de laudă meritată se cuvine minunatului ansam-
blu „Vermeşana” care, după spusele spectatorilor, a fost la înălţime, 
ansamblul comunei Vermeş fiind coordonat de doi inimoşi oameni, 
binecunoscuţi în arealul lor folcloric. Este vorba de Ciprian David şi 
de solistul vocal Petre Chiodan.  

La capătul manifestării artistice, am consemnat pentru 
dumneavoastră şi câteva opinii ale spectatorilor aflaţi în „Poiana Lili-
acului” din Ciclova Montană:  

Mirela Năstase din Reşiţa: „Mi-a plăcut foarte mult, dar deasu-
pra tuturor, a strălucit ansamblul celor din Vermeş. Felicitări!”  

Nicolae Istrate din Timişoara: „Bine organizat acest spectacol, 
iar tinerii din Vermeş au strălucit prin jocurile şi talentul lor.”  

Dumitra Ionescu din Caransebeş: „Am auzit despre cei din 
Vermeş  şi, nu pentru că mă intervievaţi pentru Foaia de Vermeş spun 
asta, ci pentru că vermeşenii chiar au fost fruncea! Felicitări.”  

Sigur, consideraţiile consemnate au fost mult mai multe, dar 
cum spaţiul tipografic nu ne permite, am ţinut să păstrăm şi părerea 
domnului Gerson Teacă: „Este o bucurie să însoţesc acest minunat 
ansamblu artistic al comunei noastre, o echipă care face cinste nouă 
tuturor celor din comuna Vremeş. Îi felicit pe toţi, desigur şi pe coor-
donatori, fără a uita să spun că mulţumim domnului primar Ion Iacob 
Damian pentru sprijinul acordat Ansamblului folcloric „Vermeşana”. 

Campania de ecologizare „România curată” 
s-a manifestat plenar în comuna Vermeş. Cu acest 
prilej, domnul Ion Iacob Damian, primarul comu-
nei, ne-a spus: „O comună curată, cu oameni gos-
podari şi tineri preocupaţi de curăţenia şi aspectul 
localităţii lor, este o comună cu un potenţial serios 
şi cu un viitor pe măsură”.  

Sezonul nunților se apropie, iar 
pentru prima dată după doi ani 

de pandemie, marcați de restricții dure, 
evenimentele se vor putea desfășura ca 
înainte. Tocmai din cauza pandemiei, 
multe cupluri gata să facă pasul cel 
mare și-au amânat cununia civilă, religioasă și petre-
cerea în sine, dar acum a venit momentul.  

Căsătoria se încheie după 10 zile calendaristice, 
mai exact între a 11-a și a 14-a zi de la data depunerii 
actelor, interval în care sunt cuprinse atât ziua în care 
a fost făcută declarația, cât și cea în care se oficiază 
căsătoria.  

Există o serie de documente necesare pentru cu-
nunia civilă: u actul de identitate al celor doi soți; 
u certificatul de naștere al celor doi soți; u certificat 
medical prenupțial (un certificat medical privind sta-
rea de sănătate, care să conțină mențiunea că persoana 
cu pricina se poate căsători, cu o valabilitate de 14 
zile de la emitere); u declarație care să ateste că cei 
doi soți nu cunosc niciun motiv de natură legală care 
să împiedice încheierea căsătoriei.  

În cazul în care unul dintre cei doi a mai fost 
căsătorit anterior, trebuie să aducă documentele care 
să ateste că acel mariaj s-a încheiat, adică, fie actele 
de divorț, fie certificatul de deces, în funcție de caz. 

Ne-am interesat pentru dumneavoastră  
Sezonul nunţilor  

De ce dai voie vântului 
Radu STANCA

De ce dai voie vântului să umble
Prin părul tău şi să ţi-l răvăşească?
E mângâierea lui, făcute-n tumbe,
Mai caldă, mai suavă, mai cerească?

Sunt degetele lui fâlfâitoare
Mai meştere în joc, mai fără număr
Când te cuprind din cap până-n picioare,
Când îţi dau jos buchetul de pe umăr?

De ce laşi vântul ca să-şi pună palma
Oriunde vrea şi, -ncolăcindu-ţi sânul,
Prin fustele subţiri ce zbor de-a valma,
Să te privească cu-ochi blânzi, bătrânul?

De ce, când te pândeşte-ascuns prin iarbă
Şi vrea să-ţi sărute gura-n voie,
– În timp ce eu tânjesc cu plânsu-n barbă –
Pe el îl laşi… iar mie, nu-mi dai voie…
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Pagină coordonată de 
Laura Cristina MIRCEA

TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

COSTEIU,

Transparență administrativă

„Îmi prețuiesc consătenii și îi respect pentru că, alături de familia mea, ei îmi sunt 
cei mai apropiați dintre oameni!“

Petru CAREBIA - Primar al comunei Coșteiu

Mă apropii de administraţia comunei Coşteiu când totul în jur părea învăluit în aureola aurie a după-
amiezii. Cerul era străjuit de nori ca de nişte năluci cu mâinile avântate spre înălţimi. Întreaga 

privelişte avea un efect liniştitor. La intrarea în sediul primăriei mi-a ieşit în întâmpinare chiar edilul comunei.  
Domnule primar, bucuros de oas-

peţi?  
Mereu bucuros, doamnă Laura. Dar 

intraţi, poftiţi în birou că bănuiesc că vreţi 
să stăm de vorbă.  

Domnule primar, în primul rând, fiind un subiect la ordinea 
zilei, trist este adevărat, aş dori să aflu cum vedeţi, ca om politic, 
războiul vecinilor?  

Nu sunt un om politic, este adevărat că înregimentat fiind în 
cadrul unei formaţiuni politice pot fi numit astfel, însă eu mă văd ca 
un om de administraţie. Dar, indiferent cum m-aş vedea, acest război 
de care mă întrebi, va fi unul de durată, care, aşa cum afirmă toţi 
analiştii, va schimba faţa geo-politică a lumii. Ce mi se pare grav, 
extrem de grav, este faptul că economia va avea foarte mult de su-
ferit, oamenii, indiferent de ţara în care trăiesc, se vor confrunta cu 
mari probleme economice. De altfel, de la întâlnirea noastră de luna 
trecută, preţurile la principalele produse alimentare, şi nu numai la 
ele, au crescut înspăimântător.  

Dar, chiar şi în aceste vremuri, dumneavoastră aţi găsit resurse 
financiare pentru a fi alături de cetăţenii comunei pe care, precum 
se vede, îi respectaţi şi îi preţuiţi.  

Este adevărat, îmi preţuiesc consătenii şi îi respect, pentru că 
alături de familia mea, ei îmi sunt cei mai apropiaţi dintre oameni. 
Cât priveşte gestul de recunoştinţă făcut pentru cei mai vârstnici...  

Chiar despre acest gest doresc să vă întreb.  
Ei bine, s-a aprobat în cadrul unei şedinţe a Consiliului Local al 

comunei noastre propunerea de a se acorda atât „Diplome de Onoa-
re” cât şi un premiu în cuantum de 200 de lei, fiecărei familii, dintre 

consătenii noştri, care aniversează 50 de ani de căsătorie neîntreruptă. 
Dar nu numai spre aceste familii s-a îndreptat atenţia mea, ci şi spre 
cetăţenii mai vârstnici, mai exact spre cei care au împlinit frumoasa 
vârstă de 90 de ani, oameni care au domiciliul în comuna noastră.  

De unde aţi reuşit să asiguraţi sumele necesare?  
Sumele care au întregit gestul nostru de recunoştinţă, de preţuire 

reală față de aceşti oameni minunaţi ai comunei noastre au fost din 
bugetul local. Cât priveşte actele doveditoare, ele sunt bine dovedite 
prin acte de identitate, certificate de căsătorie sau certificate de 
naştere.  

Domnule primar, vă mulţumesc pentru primire!  
Staţi, că aş mai dori să lămurim o problemă ce trebuie cunoscută 

de consătenii mei.  
Desigur, despre ce este vorba?  
Este vorba despre contravenienţii pentru care instanţa a aplicat 

pedeapsa prestării unei activităţi în folosul comunităţii.  
Şi unde vor desfăşura această activitate?  
E bine să ştie că această activitate o vor desfăşura în cadrul 

Primăriei comunei Coşteiu.  
Poate nu ar fi lipsit de interes, domnule primar, să faceţi cunos-

cut şi genul acestor activităţi.  
Desigur, întreținere și reparații străzi; lucrări de întreținere acos-

tamente pe lungimea drumurilor aflate pe raza comunei Coșteiu; 
activități de curățenie și întreținere spații verzi aflate pe raza comu-
nei Coșteiu; plantare flori, plivit flori, măturat alei din parcuri, văruit 
pomi și borduri, vopsit bănci, garduri sau coșuri de gunoi, precum 
şi adunarea materialului lemnos în urma activităților de toaletare a 
arborilor. 

Atenţie rezervişti!  
Se modifică statutul rezerviştilor  

Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ  

Potrivit unui comunicat al MApN, 
în noul proiect de lege care 

modifică  Legea nr. 270/2015 privind Statu-
tul rezerviştilor voluntari, se vor adăuga, în 
plus faţă de prevederile actuale astfel:  
gradaţiile şi solda de comandă; cuantumul 
remuneraţiei acordate în perioada în care 
rezerviştii voluntari nu participă la instruire 
sau la misiuni se va mări la 30% din solda de 
funcţie, la care se va adăuga solda gradului 
deţinut (faţă de nivelul remuneraţiei în cuan-
tum de 10% cât e în prezent); eliminarea 
obligativităţii anunţării părăsirii localităţii 
de domiciliu sau a deplasării în străinătate; 

rezilierea contractului pentru plecări în 
străinătate pe o perioadă mai lungă de 60 
de zile; eliminarea obligativităţii restitui-
rii cheltuielilor efectuate pentru recrutare şi 
selecţie, de către 
cetăţenii care, din 
motive imputabile 
lor, renunţă la sem-
narea angajamentu-
lui sau contractului.  

l Hotărârea nr. 35 din 28.04.2022 privind inventarierea anuală a 
elementelor de activ și pasiv care aparțin domeniului public de interes local, domeniului 
privat al comunei Coșteiu, administrate de Consiliul Local al comunei Coșteiu la data de 
31.12.2021. l Hotărârea nr. 36 din 28.04.2022 privind casarea anuală a elementelor de activ 
și pasiv care aparțin domeniului public de interes local, domeniului privat al comunei Coșteiu 
admi-nistrate de Consiliul Local al comunei Coșteiu la data de 31.12.2021. l Hotărârea 
nr. 37 din 28.04.2022 privind revocarea  Hotărârii Consiliului Local nr. 14 / 25.03.2021 
privind înființarea serviciului de iluminat public, comuna Coșteiu. l Hotărârea nr. 38 din 
28.04.2022 privind aprobarea închirierii unui spațiu de 6 mp din imobilul situat în Țipari, nr. 
80 A, înscris în CF nr. 402541, Cad 402541, comuna Coșteiu, loc. Țipari. l Hotărârea nr. 
39 din 28.04.2022 privind aprobarea închirierii prin licitație publică a terenului, în suprafață 
de 3 mp, destinat amplasării unui panou publicitar–totem zona DN 6km 503+297 dreapta. l 
Hotărârea nr. 40 din 28.04.2022 privind aprobarea amplasării unei troițe pe domeniul public 
al comunei Coșteiu. l Hotărârea nr. 41 din 28.04.2022 privind rezilierea Contractului de con-
cesiune nr. 1943 / 04.03.2021 încheiat cu Căldăraș Luminița - Corina, în calitate de concedent.  
l Hotărârea nr. 42 din 28.04.2022 privind aprobarea închirierii directe a unui teren afe-
rent construcției în suprafață de 310 mp, imobil situat în Țipari, nr. 321 A, înscris în CF nr. 
407879, Cad 407879, comuna Coșteiu,  loc. Țipari. l Hotărârea nr. 43 din 28.04.2022 
privind aprobarea dării în administrarea serviciului de alimentare cu apă și de canalizare al 
comunei Coșteiu și a infrastructurii tehnico-edilitare aferentă serviciului de alimentare cu apă 
şi de canalizare. l Hotărârea nr. 44 din 28.04.2022 privind exprimarea acordului pentru  
prima înscriere în Cartea Funciară a terenului din localitatea Coșteiu, aparținând domeniului 
public al comunei Coșteiu. l Hotărârea nr. 45 din 28.04.2022 privind aprobarea proiectului 
„Achiziție de mijloace de transport public - autobuze electrice,  12 m în cadrul parteneriatu-
lui: UAT Municipiul Lugoj – UAT comuna Coșteiu, județulTimiș”.
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VICTOR V. DELAMARINA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Ioan SIMA - Viceprimar al comunei Victor Vlad Delamarina

 Pagină coordonată de Mircea Cristian ARON

Domnule Ioan Sima, aţi fost unul 
dintre ce mai longevivi primari din Timiș 
și din Banat. Acum sunteţi viceprimar, 
după ce aţi renunţat să mai candidaţi la 

poziţia de edil, în favoarea unui om mai tânăr.  
Şi bine am făcut, pentru că actualul primar, prin munca sa, 

dovedeşte că oamenii n-au greşit atunci când l-au ales.  
Ce părere aveți de acest context politic în care ne aflăm de 

multă vreme şi care dăunează foarte grav întregii societăți?  
Îmi pare foarte rău că s-a ajuns în situația aceasta, îmi pare rău 

să văd că pe domnul președinte nu îl interesează deloc situația socială 
și politică, după această criză sanitară teribilă în care ne-am zbătut 
doi ani.  

Da, din păcate, se poate vorbi chiar de indiferenţă.  
Păi, amintiţi-vă că și-a arătat indiferența față de situația grea prin 

care trecea țara atunci când a lăsat totul baltă și a plecat în excursie 
la piramide, în Egipt. Era să facă un guvern minoritar. Oare chiar 
credea că un guvern minoritar va fi susținut în condițiile extrem de 
tensionante și complicate prin care trecea țara?  

Acum în ce situaţie se află ţara?  
Bani nu sunt, tratamente în spitale - nu, războiul e la uşa vecini-

lor, se alege praful, ca de zidul Berlinului. Criza se adâncește. Dacă 
mai aveam şi un guvern minoritar, nu se mai putea face nimic. E ca și 
în consiliul local: dacă nu ai consilierii de partea ta, care să te susțină 
și să îți aprobe proiectele, nu poți face nimic. Nu poți merge înainte, 
exact așa ar fi fost situația la nivel național.  

Cum merge treaba din punct de vedere politic în comună?  

„Actualul primar, prin munca sa, dovedește că oamenii n-au greșit atunci când l-au ales!“

Aflat mereu pe drumurile comunei, activ şi bucuros de oaspeţi, Ioan Sima este unul din cei mai longevivi 
oameni prin prezenţa sa constantă în activitatea administraţiilor locale. Cu el am stat de vorbă începând 

chiar cu o întrebare legată de vechimea sa în munca administrativă.  

Rubrica consătenilor noştri ucraineni  
Oamenii înnebuniţi de foame deveniseră canibali  

                                Miroslava LESCENKO  
Jurnalist  

Şi, pentru că în comuna Victor Vlad Delamarina, ucrainienii reprezintă o 
frumoasă comunitate, închegată în urma unor colonizări repetate, dar şi 

pentru că războiul dezlănţuit împotriva fraţilor lor răvăşeşte lumea de azi, este 
important, credem, să ştim mai multe despre aceşti fraţi ai noştri. Ştim, de pildă, că 
România şi Ucraina împart o graniţă de 649 de kilometri, Delta Dunării şi Marea 
Neagră, iar în ţara vecină trăiesc aproape o jumătate de milion de români.  

Dar câţi mai ştiu că „Statul ucrainean creat de hatmanul Bogdan Hmelnitki a 
dispărut de pe hartă pentru 350 de ani, iar Ucraina a devenit cea mai mare colonie 
din Europa”, spunea Viktor Iușcenko, fost președinte al Ucrainei.  

Sau câţi ştiu că foametea din secolul al XX-lea a omorât șapte milioane de 
ucraineni. În 1917, odată cu revoluţia bolşevică şi prăbuşirea Rusiei ţariste, ucraine-
nii au sperat că şi-au câştigat în sfârşit independenţa. Dar sovieticii nu concepeau 
să piardă cele mai fertile terenuri şi poziţia strategică a Ucrainei. Ca să înfrângă 
rezistenţa acerbă a cazacilor, Stalin a dezlănţuit foametea instituţionalizată şi teroa- 
rea deportărilor.  

„Aveam 10 ani când am fost loviţi de Holodomor, cum se numea Foametea uci- 
gaşă. Străzile erau pline de cadavre, copiilor le era teamă să iasă singuri din casă, 

ca să nu fie prinşi de străini, pentru că oame-
nii înnebuniţi de foame deveniseră canibali”, 
povestește jurnalista Miroslava Lescenko.  

Șapte milioane de oameni au murit atunci. 
 O amintire ce n-a putut fi ştearsă de cei 70 de 

ani de propagandă sovietică, la fel ca dorinţa 
ucrainenilor de libertate. 

Privind imaginea de mai sus, cu oameni ai comunei 
care s-au trecut, ne reamintim cu uşurinţă versurile lui 
Octavian Goga:  

„În coapsa grăitoarei miriști
Devreme plugul vostru ară;
E primăvară pe câmpie,
Și-n ochiul vostru-i primăvară.
Blând tainele vi le desface
Din sânu-i milostiva glie,
Căci toată floarea vă cunoaște
Și toată frunza ei vă știe.” 

Din punct de vedere politic e bine la noi, la primărie. Noi 
stăpânim situația. Treaba merge bine, dar oamenii sunt supărați cu 
privire la problemele naționale.  

Domnule viceprimar, ce credeți că ar trebui făcut?  
Ar trebui o resetare completă a situației pentru a fi depășită, alt-

fel, nu vom reuși nimic. Bruma de economii ce mai avem se va duce 
de râpă. Ne aflăm într-o prăpastie adâncă și politicienii, conducătorii 
noștri trebuie să depună eforturi mari pentru a scoate țara din nenoro-
cire. Altfel, praful se va alege.  

Ce înseamnă această resetare?  
O nouă conducere la nivel de țară, o nouă conducere centrală 

la București, să facă chiar alegeri anticipate, să poată da drumul la 
activitate, să se reducă birocraţia, că nu mai poți face nici măcar un 
drum comunal. Va dați seama în ce situație ne aflăm? Ori faci o treabă 
bună, ori mai bine să ne lase în pace. Dacă mai continuăm doi ani așa, 
nu vom ajunge nicăieri, decât la dezastru național.  

Ce părere aveți dacă ar fi fost alegeri anticipate?   
Ar fi fost ideale alegerile anticipate, raportate, atunci, la criza 

politică din țară. Spun, unii, că e cheltuială, dar până acum nu au 
făcut cheltuieli inutile? PSD a câștigat alegerile, dar nu are majori-
tatea. S-au unit liberalii, ungurii și useriștii. Dacă ar fi fost alegeri 
anticipate, se făcea un guvern majoritar și activitatea își putea urma 
cursul normal. Ar fi fost o rânduială. Atunci poți face o planificare. 
Dacă era PSD singur la conducerea țării, treaba mergea foarte bine.  

La dumneavoastră în comună cine e majoritar?  
PSD! E cel mai puternic. Şi cât voi fi eu aici, treaba va merge 

bine.  

Din albumul de odinioară al comunei
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LENAUHEIM
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

 Pagină coordonată de Ana-Maria LAZĂR

„Dacă îți acorzi un cât de mic răgaz, dacă arunci, de jur împrejur, o pri-
vire odihnită, curioasă și nepătimașă, vei găsi destule argumente să te bucuri. 
Acoperișul lumii încă ține, mai există încă oameni întregi, tradiții vii, întâlniri 
miraculoase.

Am intrat ieri în curțile și casele a peste douăzeci de oameni, cetățeni ai 
comunei Lenauheim, trecuți de 75 de ani, majoritatea născuți în luna martie. 

I-am vizitat pe: Ecaterina Zlovszki, Minodora Furdui, Stanca Ștefan, 
Virgil Tăbarcea, Dumitru Boboescu, Ioan Cioară, Maria Cioară, Gheorghe 
Lăcătuș, Aurelia Stredie, Trifu Malcoci, Ioan Trânc, Nicolae Lal, Maria Simi-
ci, Matilda Petrovici, Natalia Lazea, Ana Ștefăneț, Vasile Martin, Genica Or-
bulescu, Drăghina Păun, Traian Lăpuște, Grațian Dan, Pervi Schieser, Maria 
Iordache, Leon Mihailciuc, Viorica Adam.

Tuturor le urez un călduros La mulți ani,  cu sănătate, fericire și bucu-
rii!“, a scris domnul primar Ilie Suciu pe pagina sa de facebook.

CURSURI gRATUITE PENTRU TINERI

Asociația Social Alert, partener în cadrul proiectului „Tinerii NEETs - Viitorii 
angajați - la nivelul Regiunii Vest” cod SIMS 150977, organizează- cursuri 

de calificare GRATUITE pentru tinerii NEETs, pentru următoarele calificări:
n agent de securitate; n bucătar.
Grupul țintă din proiect este format din 372 de tineri NEETs din 

Regiunea Vest care îndeplinesc următoarele   condiții:
n să fie tânăr NEETs cu vârstă cuprinsă între 16 și 29 de ani;
n să nu fie angajați;
n să nu urmeze o formă de învățământ;
n să aibă domiciliul sau reședința în regiunea VEST (județele 

Arad, Caraș-Severin, Hunedoara și Timiș).
Participanții vor beneficia gratuit de: n consiliere vocațională/

mediere; n formare profesională de prin cursuri de calificare autorizate ANC, re-
cunoscute de către Ministerul Educației Ministerul Muncii și Protecției Sociale;  
n o subvenție de 1000 de lei la finalizarea cursului; n suport în găsirea unui loc de 
muncă, conform calificării obținute în cadrul proiectului. 

Cei interesați pot contacta Asociația Social Alert la adresa de email: office@
socialalert.ro sau la numărul de telefon: 0722.371.145.

În atenția locuitorilor comunei Lenauheim

Scopul fundamental al recensământului este acela de a produce statistici care 
să ofere informații esențiale și de calitate pentru politicile publice, naționale și 

locale, în domeniul economic și social, inclusiv pentru dezvoltarea umană.
Participarea la recensământ este o îndatorire cetățenească pe care o îndeplinim 

fiecare pentru comunitatea în care trăim, deoarece cu toții ne dorim un viitor mai bun 
pentru noi și generațiile următoare. Completarea chestionarului de recenzare este ob-
ligatorie, deoarece obținerea unor rezultate precise și relevante este un obiectiv de 
importanță majoră pentru fiecare dintre noi, pentru edili și comunități locale, pentru 
noi ca stat. Obligativitatea rezidă și din prevederile OUG nr.19/2020 (art.42).

Continuă lucrările de amenajare a drumului de 
acces la stația de epurare aferentă rețelei de 

canalizare din localitatea Grabaț.
Proiectul „Realizare sistem de canalizare și stații 

de epurare în localitățile Bulgăruș, Grabaț, Lenau-
heim” este realizat de Primăria Lenauheim și este 
finanțat prin PNDL în valoare totală de 27.934.467,12 
lei. Lucrarea presupune înființarea rețelei de canali-
zare în toate localitățile comunei, inclusiv câte o stație 
de epurare în fiecare sat. 

În toamna anului trecut, a fost depus spre 
finanțare, prin Programul Național de Investiții „An-
ghel Saligny”, proiectul de extindere a rețelei de ca-
nalizare și realizare racorduri, în valoare estimată de 
17 milioane de lei.

Proiect în derulare

Un zâmbet pentru vârsta a treia



9

TOPOLOVATU MARE
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

(

„În afară de drumul european și drumul județean nu exista niciun drum asfaltat!“

Privind aceste panglici de asfalt ale 
comunei Topolovăţu Mare, în imagi-

ni „Drumul Comunal DC 77” ce leagă locali-
tatea reşedinţă de comună de satul Cralovăţ, 
printr-un proiect derulat prin PNDL 2, îmi 
amintesc ce-mi spunea odată omul care a 
făcut posibil acest drum, şi nu numai acesta, 
este vorba de domnul Ovidiu Doţa, prima-
rul comunei: „Vreau să evidenţiez, spunea 
atunci domnia sa, importanţa majoră a unui 
foarte necesar proiect, un proiect derulat pe 
fonduri europene de asfaltare a străzilor, apoi 
a drumurilor.“  

Întrebându-l de ce este atât de important 
acest proiect al drumurilor, edilul comunei a 
adăugat: „Era nevoie mare de un asemenea 
proiect, fiindcă în afară de drumul european 
și drumul județean nu exista niciun drum as-
faltat. Proiectul a demarat mai greu din cauza 
birocrației foarte mari, când e vorba să atragi 
fonduri de la Uniunea Europeană.“.  

Au trecut ceva ani de la întâlnirea din 
care am consemnat aceste frânturi de dialog. 
De atunci, precum vedeţi în poze, comuna 
Topolovăţu Mare a cunoscut o fulminantă 
evoluţie marca Ovidiu Doţa.

 Pagină realizată de prof. Ana-Maria TAPANOV

Ovidiu DOȚA - Primar al comunei Topolovățu Mare
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MONEASA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

„Domnul primar ne respectă și noi, la rândul nostru, îl respectăm!“
Teodor DRONCA - Pastor al Bisericii Penticostale Moneasa

M-am plimbat prin Moneasa, staţiune căreia primarul ei, domnul Ioan Herbei, prin munca sa administrativă, 
doreşte să-i redea frumuseţea de altădată şi, până la întâlnirea cu domnul Dronca, încerc să văd cu ochii 

minţii staţiunea de odinioară, când pe aleile ei se plimbau doamne purtând rochii de mătase albă, după moda timpu-
lui, mulate pe trupul demn de a fi modelul unui sculptor; volanul de jos al rochiei, pe atunci, era tivit cu o ghirlandă 
de trandafiri, iar talia zveltă a domnişoarelor era legată cu o panglică lată, strânsă cu o cataramă emailată. Moda... 
ei, moda trece şi aş mai fi visat dacă domnul Teodor Dronca ar fi întârziat.

Domnule pastor Teodor Dronca, în această globalizare de care 
se tot discută de multă vreme și în care trăim cu toții, credeți că 
există unele amenințări la adresa creștinilor și a creștinismului?

Sigur că da, există foarte multe amenințări la adresa creștinismului 
și a creștinilor. În primul rând, trebuie să spunem că tot ceea ce 
pornește de la diavol reprezintă pericole mari cu care creștinul tre-
buie să lupte. Întotdeauna creștinismul a avut dușmani și a trebuit 
să le facă față, să îi învingă și astfel să se salveze. Creştinismul este 
foarte puternic și a fost puternic dintotdeauna. Dușmanii lui sunt 
oriunde există sisteme filosofice și sisteme religioase rivale. Pericol 
mare îl reprezintă atunci când politicul se bagă în religie. E unul din-
tre cele mai mari. 

De ce credeți că politicul este un pericol pentru creștinism?
Lumea este condusă de oameni, dar acești oameni e bine să aibă 

ceva comun cu Dumnezeu, pentru că modul lor de conducere să  
nu devină nociv societații. Dacă acești conducători au ceva comun  
cu Dumnezeu, atunci ei vor acționa cu ajutorul și în numele lui  
Dumnezeu, spre binele cominității. Atunci și ceea ce vor întreprin- 
de va fi foarte bun, frumos și necesar omului. Dacă ideologia lor  
este împotriva lui Dumnezeu, atunci ei vor încerca să îl elimine  
pe Dumnezeu din viață comunității și a individului, spre nefericirea 
turutor. 

Aveți și exemple?
De exemplu, așa se întâmplă în Europa, care este creștină și 

care are un fundament creștin, la fel ca și în SUA. Acum se încearcă 
scoaterea lui Dumnezeu din viața omului și a comunității. Amintim 
numai de progresiști, neomarxiști. Însemnele creștine sunt ignorate, 
iar crucea, simbolul absolut al creştinismului, este îndepărtată. La fel 
se întâmplă și cu rugăciunea „Tatăl nostru”, simbolul credinței. Nu 
mai ai voie să o spui. După cum știm cu toții s-a încercat să se elimine 
din limbaj inclusiv cuvântul Crăciun.

Ne-am interesat pentru dumneavoastră
Atenţie şoferi! Nu urcaţi la volan fără 

permisul de conducere!
Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ

Dragi locuitori ai comunei Moneasa, conform 
legislaţiei în vigoare, atunci când urci la volanul au-

toturismului tău, ar trebui să verifici de fiecare dată dacă ai 
permisul de conducere la tine. În caz contrar, dacă nu deții și 
nu prezinţi permisul auto agentului de poliție care efectuează 
controlul de rutină, pe lângă faptul că, acum, comportamentul 
agresiv în trafic și alte gesturi ale șoferilor nu mai sunt tolerate, 
amenda pentru conducerea unui autovehicul fără deținerea 
carnetului de conducere implică o sancțiune financiară care 
poate varia între 870 și 1.160 de lei şi acordarea de 6-8 puncte 
de penalizare.

Nu este caz penal întrucât aveți permis de conducere, iar 
agentul va verifica prin stație în baza CNP-ului dacă posedați 
permis de conducere. De asemenea, din când în când, agenții 

de poliție efectuează controale de 
rutină, pentru a verifica legalitatea 
actelor și a accesoriilor precum: trusa 
de prim ajutor, triunghiurile reflec-
torizante și stingătorul de incendiu.

Epigrame bahice
Aroma vinului

Păstorel
Aroma vinului trecut
Încet la cap se suie,
Era pe când nu s-a băut,
Azi l-am băut şi nu e.

Cum vedeți relația dintre Biserica Ortodoxă Română majoritară 
și cultele religioase?

Eu văd că fiind o relație bună între cultele religioase și „BOR”. 
Există un respect și chiar o cumunicare fructuoasă între cele două 
părți. Noi mergem pe principiul iubirii aproapelui, a oricărui om, in-
diferent de convingerile religioase. Noi respectăm BOR și pe cele-
late culte religioase. Nu ne antrenăm într-o luptă cu nimeni. Suntem 
mesagerii păcii și ai relațiilor armonioase și a iubirii pentru celălalt. 
Nu ne interesează să racolăm credincioși din alte culte sau de la BOR, 
să îi  convingem să se înscrie în cultul nostru penticostal, că e cel mai 
bun. Asta nu facem și nu ne interesează să facem. Noi propăvăduim 
Evanghelia așa cum o înțelegem, cu mesajul păcii și al iubirii aproape-
lui, așa cum a făcut și Hristos, în urmă cu 2000 de ani. Totuși există 
şi unele diferențe între unii și alții.

V-am întrebat despre relaţia cu BOR şi mi-aţi răspuns atât de 
frumos. Aş vrea să aflu şi relaţia dumneavoastră, a reprezentaţilor 
cultului penticostal şi chiar a credincioşilor, cu administraţia 
publică locală. Se poate?

Desigur, aici la Moneasa, domnul primar Ioan Herbei ne respectă 
şi noi, la rândul nostru, îl respectăm.

Domnule Dronca, pentru a vă întâlni am venit tocmai din capi-
tala Banatului, astfel că aş dori să aflu, de la dumneavoastră, dacă 
Timișoara este un exemplu de armonie și înțelegere între biserici?

În Timișoara, există o tradiție post-decembristă continuată și de 
actualul Mitropolit, Înaltpreasfinţitul Părinte Mitropolit Ioan al Ba-
natului, preşedintele de onoare al jurnalului la care lucraţi, o tradiţie, 
cum spuneam, de deschidere și de bună, foarte bună comunicare 
între „BOR” și cultele religioase creștine. Tradiţie pe care noi am 
acceptat-o cu bucurie. Avem multe lucruri comune pentru a arată că 
reprezentăm aceeași credință creștină într-un singur Dumnezeu.

(va urma)

Pagină coordonată de Ramona MIHEŢ

Din albumul Bisericii Penticostale

Invitaţie  
Invitat fiind la cramă  
Am răspuns, ca bun creştin,  
Printr-o scurtă telegramă:  
Vin!  

Restituţie  
I se dă - cum se zvoneşte,  
Pământ celui ce-l munceşte!  
De ce oare nu s-ar da  
Via celui... care-o bea?! 

Interiorul sălii de adunare a Biseri-
cii Penticostale din comuna Moneasa.                                                                                
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Pagină coordonată de Luminița MUNTEANU

Oameni ai Birchișului 
de odinioară                                           Iacob

BIRCHIS
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

„Îmi doresc ca, în viitor, tinerii noștri să își poată construi pensiuni agro-turistice aici, 
la ei acasă!“

Ioan GUȚU - Primar al comunei Birchiș

Dimineaţă de primăvară, pădurile, în drumul meu spre Birchiş, stăteau ţepene, pătrunse de umezeala nopţii 
până la măduvă; uneori le străbătea un fior, tremurau febril şi, ca şi cum ar fi fost cuprinse de spaimă, îşi 

desfăceau ramurile, se scuturau de apă, foşneau, apoi tăceau vlăguite. Când am ajuns în dreptul administraţiei lo-
cale, soarele de mai, alinta pământul cu razele lui.  

Domnule primar, preşedintele Consiliu-
lui Judeţean Arad spunea, cu ceva vreme în 

urmă, că Birchişul are un primar gospodar şi oameni harnici.  
Adevărat, comuna Birchiş are oameni harnici şi gospodari. Cât 

priveşte primarul, doar nu vreţi să mă laud singur, chiar eu, care nici 
măcar afişe electorale nu mi-am făcut vreodată. Dar, ce pot să vă 
spun, nu despre mine, ci despre funcţia de primar, este faptul că după 
zeci de ani de conducere a Primăriei comunei Birchiş pot să vă asigur 
că administraţia este grea. Şi, dacă doriţi, vă pot da un exemplu din 
cele multe care îmi vin acum în minte.  

Vă rog!  
Doamnă, este lucru ştiut şi răsştiut că cel mai greu este să lucrezi 

cu omul. Şi, cu riscul de a mă repeta, vă spun că deseori se întâmplă 
să vină două persoane împreună la mine să le dau dreptate, din păcate 
la una îi pot da și cu a doua rămân dușman. Dar asta e viața...  

Mi-aţi spus că Birchişul este o comună mică, dar doriţi să oferiţi 
condiţii cât mai bune pentru fiecare cetăţean. Că sunteţi adeptul 
autogospodăririi, iar în acest sens aveţi în vedere achiziţionarea 
unui buldoexcavator care, spuneaţi dumneavoastră, vă va ajuta să 
rezolvaţi, prin forţe proprii, anumite lucrări în comună, începând 
cu întreţinerea drumurilor.  

Exact! Aşa am spus.  
Bun, aţi achiziţionat acel utilaj, respectiv buldoexcavatorul, vă 

este necesar aşa cum aţi crezut?  
Bineînţeles! Păi, cu ajutorul acelui utilaj şi a altor utilaje aflate 

în dotarea administraţiei noastre, am făcut pietruirea la majoritatea 
drumurilor comunale și alte lucrări edilitare.  

În cadrul unei administraţii, există lucrări prioritare pentru un 
primar?  

Toate lucrările sunt prioritare. Pentru că oricare din ele serveşte co- 
munitatea şi locuitorii ei. Aşa că nu putem face diferenţă sau o ierarhie 
a priorităţilor, atâta vreme cât ne aflăm aici pentru a sluji comunitatea.  

Aş vrea să vă rog să-mi spuneţi, într-o ordine absolut aleatorie, 
câteva dintre proiectele, din obiectivele pe care le-aţi finalizat în ul-
timul timp pentru oamenii din comuna dumneavoastră. Se poate?  

Desigur, şi aş începe cu reabilitarea şi modernizarea celor două 
dispensare umane din Birchiş şi Căpâlnaş.  

Le-am vizitat şi chiar s-a lucrat cu migală acolo.  
Apoi aş mai aminti asfaltarea majorităţii străzilor din Birchiş, 

Căpâlnaş şi Ostrov. Şi, să nu uităm de modernizarea prin asfaltare a 
drumurilor comunale nr. 78 „Căpâlnaş – Releu” şi 104 „Căpâlnaș – 
limita Groși de Banat”. 

Cu ce lungime?  
 În lungime de 10 km. Şi, că tot am vorbit despre utilitatea uti-

lajelor aflate în dotarea primăriei, trebuie consemnat şi faptul că până 
și pietruirea drumurilor agricole s-a realizat tot cu utilajele din do-
tarea primăriei.  

Domnule primar, în trecerea mea prin localităţile comunei, am 
fost surprinsă, plăcut evident, de lungimea trotuarelor din comuna 
dumneavoastră.  

Dacă am ajuns să vorbim de trotuare, noi am construit peste cin-
ci kilometri de trotuare în satele Birchiş şi Căpâlnaş.  

Domnule primar, despre amenajarea celor două baze sport-
ive cu teren de sport multifuncţional, în localităţile Birchiş şi 
Căpâlnaş, precum şi despre cele trei parcuri cu locuri de joacă 
pentru copiii comunei am mai vorbit, dar nu aş dori să închei acest 
interviu înainte de a vă întreba ce vă doriţi să se împlinească fru-
mos în destinul comunei dumneavoastră în viitorul apropiat?  

Este bine că mă întrebaţi acest lucru, pentru că îmi doresc sincer 
ca, odată cu deschiderea acestor două drumuri spre autostradă, să se 
ivească și alte oportuniăți pentru comuna noastră, ţinând cont și de 
faptul că acestea traversează o frumoasă pădure și proprietăți private, 
unde, în viitor, tinerii noștri vor putea construi pensiuni agro-turistice 
aici, la ei acasă.  

Aurel VODICEAN  

Iacob filozofează despre scurgerea timpului. Primele fire albe i-au nins tâmplele. De 
câţiva ani o cam luase razna cu băutura. Şi ce dacă?, gândeşte înviorat, sorbind din 

uiaga ascunsă după piciorul patului. O viaţă are omul, şi aia trebuie trăită. Nu bea de unul 
singur. Bea cu vecinul de alături şi, din când în când, cu cei doi veri Ardelean din „Uliţa 
Mare”. La unul din ei i-a vândut două lanţe de pământ. Îl cam trăsese în piept văruţul cu 
preţul. La un pahar, după ce se ameţise bine, văruţul i-a pus mâna pe umăr zicându-i:  

- Măi, vere, mai lasă din preţ, mă! Fata ta, Sofia, o să fie nora mea. Aşa că nu poţi zice 
că îţi înstrăinezi pământul!  

Cu capul aiurit, i l-a vândut pe un preţ de nimica. A doua zi când s-a trezit i-a părut 
rău. Era prea târziu. Tot aşa a făcut şi cu alţii, vânzându-şi holdele din ţarină. Dintr-un om 
înstărit al satului, a ajuns aproape un sărăntoc. Cu vorbele astea îl toacă la cap Dulca toată 
ziua, plângând. „Minte de muiere proastă, se gândi bâjbâind cu mâna piciorul mesei după 
uiaga de răchie. A vândut pământul din ţarină tot? Da, l-a vândut. Şi ce-i cu asta? I-a rămas 
grădina casei, cu un lanţ. Îi ajunge pentru el şi Dulca. Pe Lena a dat-o noră la Cubin, mai la 
deal de casa lor. Sofia este cerută de unul din Bacamezău. Copil sărac, slugă la un bogătan. 
Ce-i dacă-i sărac? O să muncească, ridicându-se din nevoi la casa lor. El a muncit o viaţă 
întreagă, îi ajunge. Acum s-a angajat la primărie. Mătură birourile şi bate duba în fiecare 
uliţă, când trebuie anunţate ordinele date de domnul primar. Cu banii de la primărie şi cu 
grădina, pentru el şi Dulca, le va ajunge, slavă Domnului.  

– Iacobeee... îl trezi Dulca din gânduri. Iară bei. Trăzneasc-o Dumnezeu de băutură. 
Umpli capul şi-o iei brambura prin sat, bătând la toate uşile. Dacă bei tot aşa, o să te ţâpe 
dracului de la primărie. Te-ai prostit rău de tot, acum la bătrâneţe.  

  Vorbe de ţinut minte  
  Satul  

Părintele Stăniloae 
sintetizează în chip 

magistral matricea spirituală 
a satului românesc pentru a ne 
fi mereu model și inspirație:  

„Satul, spunea Părintele 
de venerată amintire, e o 
unitate de oameni liberi… 
transparența activă și trans-
figuratoare a lui Dumnezeu, Care îi unește pe 
toți fără să-i confunde, se trăiește în modul 
cel mai accentuat în Liturghia duminicilor și 
sărbătorilor, în care toți se roagă pentru toți.  
Străvezimea transcendenței vii a lui Dumnezeu 
în trăirea satului românesc îi dă acestuia, pe 
lângă duhul unei adânci comuniuni, și pe acela 
al unei gândiri care unește în ea înțelegerea cu 
simțirea tainelor inepuizabile ale lumii și per-
soanelor unite cu Dumnezeu.” 
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Scrisori de la cititori

Pagină coordonată de Ciprian Octavian APOSTOL

BATA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Din lada cu zestre a Festivalului Vânătorilor din Bata

Poate că este bine să știți!
Datoria statului român crește de la un an la altul

Mulţumind domnului Nicolae Mareş pentru cuvintele de apre-
ciere şi cu bucuria de a avea încă o dovadă că jurnalul nostru, care 
găzduieşte aceste amintiri, este citit, am să redau o 
scurtă povestire a unui alt vânător, aflat la focul de 
tabără din parcul Pensiunii „La bade Ioane” din Bata, 
la una din ediţiile festivalului pomenit:  

În ziua aceea de vară - îşi începu istorisirea un 
vânător tânăr şi chipeş - când am urcat pe munte, ştiind 
că vara se poate vâna numai dimineaţa, în zori sau în 
amurg, până când se întunecă, ne-am rostuit lucru-
rile aşteptând să coboare soarele. Ziua, e lucru ştiut 
de vânători, animalele zac în desişuri şi e greu să le 
găseşti. De aceea, folosindu-ne de timpul rămas, ne-am întins pe 
iarba mătăsoasă şi am adormit. Când ne-am trezit, am dat cu ochii 
de cerul fără soare. Apăruseră norii stratificaţi, iar pe pământ părea 
că se înserase. Era după-amiază şi puteam porni la vânătoare. Ion 
Micurescu, gazda noastră de azi, ne-a deşteptat pe toţi ortacii, ne-am 
luat armele şi am plecat, câte doi, în diferite direcţii. Eu am ales să 
merg alături de badea Ion, ştiindu-l vânător cu multă experienţă şi 
aşa am apucat spre crestele munţilor.  

Curând se iviră şi mistreţii. Înaintau fără să se oprească, râmau 
într-una pământul din mers. Judecând după numărul urmelor, trebuie 
să fi fost peste douăzeci. Într-un loc se vedea cum se opriseră din 
râmat şi se împrăştiaseră în grabă. Se adunaseră apoi din nou. Am 
vrut să grăbesc pasul, dar, deodată, văzui lângă o băltoacă o urmă 
de urs. Mi-a fost uşor să-mi închipui cum mergeau mistreţii şi cum 
îi urmărea ursul.  

- N-ar fi mai bine să ne întoarcem?, l-am întrebat pe Ion în 
şoaptă. El mi-a făcut semn să tac şi am pornit cu multă grijă înainte.  

Mistreţii o luară în sus, spre munte, apoi coborâră în valea 
vecină, de unde, urmând coasta au pornit din nou în sus; înainte de-a 
ajunge însă în vârf; au cotit brusc şi au coborât la vale. Eram atât de 
prinşi de urmărirea lor, încât am uitat complet că trebuia să fim foarte 
atenţi pe unde mergem, să memorăm locurile fixându-ne nişte puncte 
de reper. Mistreţii şi urmele ursului ne absorbiseră cu totul.  

Câţiva stropi de ploaie măruntă ne-au făcut să ne oprim. Înce-
puse să plouă; mai întâi a burat puţin, apoi ploaia a stat. Intervalul 

Domnule Ciprian Apostol, mă număr printre miile, zecile de mii de oameni care de-a lungul anilor au fost prezenţi la „Festivalul 
Vânătorilor din Bata” organizat impecabil de acest destoinic primar, care este inginerul Ion Micurescu şi vă mărturisesc sincer 

că dorul după acest festival, pe care pandemia l-a făcut imposibil de organizat în ultimii doi ani, îmi este alinat de frumoasele amintiri 
vânătoreşti, pe care dumneavoastră le-aţi notat cu migală, redându-le, spre neuitare, tuturor cititorilor. Ar merita, dacă mai aveţi, să le şi 
adunaţi într-un volum, ca peste ani, dincolo de imagini, oamenii să trăiască citind poveştile acestui frumos festival, poveştile adevăraţilor 
vânători, poveştile lui badea Ion!  

                                                                                                Cu stimă, Nicolae Mareş, comuna Prigor, judeţul Caraş-Severin  

În viaţă, ca la vânătoare, trebuie să ai multă, multă răbdare 
dintre o aversă de ploaie şi alta a început să fie din ce în ce mai mic, 
iar ploaia din ce în ce mai înteţită, pentru ca în cele din urmă să-şi 

dea drumul de-a binelea.  
- Ar fi cazul să ne înapoiem, i-am zis lui Ion. 
Badea Ion, în loc de răspuns, privi în jur ca să-şi dea 

seama mai bine unde ne aflăm. În afară de pădure, însă, 
nu vedeam nimic, iar dincolo de pădure... iar nimic.  
      Cerul, cât puteai cuprinde cu privirea, era tot nu-
mai nor; doar spre soare-apune se putea întrezări pe 
linia orizontului o dungă subţire, de lumină roşiatică - 
asfinţitul. Toată grămada de nori se deplasa într-acolo. 
Deci, nicio nădejde!  

-Vremea n-are să se îndrepte, m-a asigurat badea Ion. Munţii, 
pe care acum putem să-i vedem de aici din vârf, par acum cu totul 
necunoscuţi. Încotro zici tu s-o apucăm?  

Am tăcut, îmi dădeam seama de gafa pe care o făcusem: 
antrenaţi de urmărirea mistreților, n-am fost deloc atenţi la direcţia 
în care mergeam.  

- Şi acum ce facem?  
- Măi, să ne întoarcem pe drumul pe care am venit este cu 

neputinţă, constată badea Ion. Nu vom apuca să facem nici jumătate 
din drum că ne va surprinde noaptea.  

Ridică apoi puşca spre cer şi trase în gol două focuri în chip de 
semnal. Niciun răspuns.  

- Altceva nu ne rămâne de făcut decât să coborâm, mergând pe 
firul apei. Trag nădejde, spuse Ion, să ajungem încă pe lumină la 
potecă. Fără să ezit nicio clipă, am început, în urma lui, coborâşul. 
La scurt timp, Ion îmi făcu semn să mă opresc, arătându-mi din ochi, 
cum pe o stâncă de lângă râu sta pitit ursul ale cărui labe le văzusem 
în urma mistreţilor. Atunci, badea Ion ridică arma, îl luă în cătarea 
ei şi…  

Simţind că ar dori să-şi oprească istorisirea în acest punct, mă 
adresai povestitorului, mai mult strigând:  

- Dar pentru numele bunului Dumnezeu, nu ne lăsaţi cu focul 
netras.  

- Măi băiete, îmi răspunse dânsul blajin, în viaţă, ca la vânătoare, 
trebuie să ai multă, multă, răbdare. 

Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ  

Conform Ministerului de Finanţe, la sfârşitul lui februa-
rie 2022, datoria publică a României a fost de:  596,899 

miliarde de lei, în creştere cu 20,2 miliarde de lei faţă de în-
ceputul anului şi reprezintă 50,6% din PIB, faţă de 48,9% din 
PIB cât era la finalul anului 2021. Datoria publică s-a dublat din 
2015 până în prezent, de la 269 miliarde de lei la 596 miliarde 

de lei, ceea ce înseamnă că, dacă în 2015 ponderea 
datoriei publice în PIB era de numai 37%, acum 
este de 50,6%. Din punct de vedere al scadenţelor, 
datoria pe termen scurt este 17,7 miliarde de lei, iar 
datoria pe termen lung de 562,2 miliarde de lei.  

Cuvântul care întremează  
Nu te opri niciodată!  

                                       Maica TEREZA  

Nu uita niciodată că pielea se încreţeşte, părul încă-
runţeşte, iar zilele se transformă în ani… dar ce e mai 

important se conservă; forţa şi determinarea ta nu au vârstă. 
Spiritul tău este cel care îndepărtează pânzele de păianjen. Dincolo de orice 
punct de sosire e unul de plecare. Dincolo de orice reuşită e o altă încercare. 
Cât timp trăieşti, simte-te viu. Dacă ţi-e dor de ce făceai înainte, fă-o din 
nou. Nu te pierde printre fotografii îngălbenite de timp… mergi mai departe 
atunci când toţi se aşteaptă să renunţi. Nu lăsa să se tocească tăria pe care o 
ai în tine. Fă, astfel, ca în loc de milă să impui respect. Când nu mai poti să 
alergi, ia-o la trap. Când nu poţi nici asta, ia-o la pas. Când nu poţi să mergi, 
ia bastonul. Însă nu te opri niciodată!  
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Caraș-SeverinSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

DOGNECEA

Pagină realizată de prof. Camelia FOGAȘ

Din albumul școliiRubrica școlii                                         
Elevii întreabă, noi răspundem

„Școala, sănătatea și credința sunt pilonii pe care se sprijină o așezare
pentru a putea dăinui!“

Remus ROF - Primar al comunei Dognecea

Mă apropii de Dognecea şi, din depărtare, se aude clopotul Bisericii. Vaierul bronzului se roteşte deasupra 
acestei paradisiace aşezări, urcând încet, încet munţii, spre cerul albastru, ca o fâlfâire, amestecându-se 

cu susurul apelor. Dognecea de azi, pentru cei care au cunoscut-o cu ceva ani în urmă, trăieşte o schimbare pe 
care hărnicia domnului Remus Rof, primarului ei de azi, o va face cunoscută tuturor în viitorul apropiat. Aşa am 
înţeles eu din dialogul purtat cu domnia sa, aşa veţi înţelege şi dumneavoastră citindu-l.

Domnule primar, îmi spuneaţi odată,  
chiar la începutul mandatului dumnea-

voastră, că şcoala, sănătatea și credinţa sunt pilonii cei mai 
importanţi ai unei aşezări.

Este adevărat! Și acum cred acelaşi lucru. Şcoala, sănătatea 
şi credinţa sunt pilonii pe care se sprijină o aşezare pentru a putea 
dăinui. Dovadă că, la finalul anului trecut, am semnat un contract de 
finanţare cu „Agenția pentru Dezvoltare Regională Vest”, în vederea 
reabilitării și modernizării dispensarului uman.

Vorbim de o reabilitare parţială?
Deloc, vorbim de o reabilitare totală și o modernizare în același 

timp. Mai mult chiar, dorim să aducem și un cadru medical perma-
nent în comună, astfel că dispensarul va dispune și de o locuință de 
serviciu pentru acesta.

Ce să înţeleagă cititorii prin reabilitare totală?
Schimbarea acoperișului precum și a instalațiilor electrice, izo-

larea termică a clădirii şi înlocuirea tâmplăriei vechi cu cea din mate-
rial PVC cu geam termopan. Şi pentru o bună funcţionare, spaţiile 
existente vor fi recompartimentate, urmând ca în noul proiect incinta 
dispensarului să conţină, aşa cum am spus și o locuință de serviciu 
pentru personalul medical.

Domnule primar, vorbind despre acest obiectiv destinat 
sănătăţii, gândul mă duce la avantajele unei minţi sănătoase într-
un corp sănătos. Şi, când spun asta, mă gândesc la un alt obiec-
tiv, drag dumneavoastră, un proiect atât de necesar comunei din 
munții Dognecei, acela destinat unei baze sportive moderne, pe 
care se vor putea antrena jucătorii echipei „Minerul Dognecea”, 

Privind imaginea de mai sus, mi-am amintit că domnul Re-
mus Rof socoteşte şcoala ca fiind unul din pilonii fără de care o 
comunitate nu ar putea exista. Convins de acest adevăr, într-una 
din zilele lunii care a trecut, dânsul s-a aflat în mijlocul copiilor. A 
„grădinaşilor”, cum îi alintă dânsul pe cei de la Şcoala Generală a 
comunei Dognecea, grupele A şi B şi care au fost poftiţi, din vacanţă, 
să-şi primească cadourile de iepuraş. Prilej cu care edilul comunei 
Dognecea a avut un cald cuvânt de mulţumire pentru doamna Mirela 
Dalea de la „Asociaţia Viitorul suntem noi”.

Sunt deseori întrebată  cum este corect – pate sau pateu? Ei bine, dragi 
elevi ai comunei Dognecea, trebuie ştiut că Dicţionarul explicativ al 

limbii române oferă următoarele precizări:  Patéu, pateuri, s. n.1. - preparat 
culinar din aluat cu mult unt, asezat în foi și umplut cu brânză, tocătură de 
carne etc. 2. (În forma pate) Pastă de ficat, de carne sau de peşte amestecată 
cu condimente; pastet; (la pl.) sortiment dintr-o astfel de pastă. [Var.: paté s. 
n.] – Din fr. paté”.

În DOOM2 (Dicţionarul ortografic, ortoepic şi morfologic al limbii 
române), unde se înregistrează şi diverse schimbări în privinţa formelor şi 
sensurilor unor cuvinte, fenomen firesc, dictat de dinamica limbii şi de felul 
în care uzul limbii impune, la un moment dat, modificări, se găsesc înre-
gistrate, ca articole de dicţionar separate, ambele forme: “*paté (~ de ficat) 
s. n., art. Patéul; (sorturi)  patéuri “ şi “patéu (produs de patiserie) s. n., art. 
Patéul; pl. patéuri”. Asteriscul (steluţa – *) din dreptul cuvântului “*pate” 
indică faptul că este un element nou (de dată recentă) introdus în DOOM2, 
faţă de dicţionarele mai vechi. Prin urmare, la singular, nearticulat, ambele 
forme sunt corecte, dar au sensuri diferite: pate – pastă de ficat, de carne sau 
de peşte, iar pateu – preparat culinar din aluat, cu umplutură etc. Spunem co-
rect, de exemplu: „Am cumpărat un pate de ficat preparat traditional /Cel mai 
bun pate este cel fără E-uri” etc., dar „Un pateu cu fructe este mai bun decât 
un pateu cu brânză/Un pateu bun este cel cu foietaj franţuzesc” etc.

La singular articulat, precum şi la plural nearticulat sau articulat, formele 
pentru cele două sensuri sunt identice. Exemple: „Pateul de ficat este mai 
scump decât pateul cu fructe”/Nişte pateuri /Pateurile preparate în casă, in-
diferent că sunt de ficat, cu foietaj etc. sunt mai bune decât cele din comerţ”.

iar tinerii din comună vor putea să practice diverse activități spor-
tive. Ce-mi puteţi spune despre acest proiect?

Pot să vă spun şi totodată să îmi asigur consătenii mei, că va fi 
o bază sportivă modernă, mai exact un stadion de fotbal, cu tribune, 
cu vestiare subterane și cu tabelă electronică. Am fost incluși pe lista 
sinteză, avem și studiul de fezabilitate depus la CNI.

Şi aveţi…
Avem şi certitudinea că ne vor finanța proiectul.
La cât se ridică valoarea investiţiei?
Valoarea investiției este de 13 milioane de lei.
Nu vreau să încheiem dialogul fără a aminti de un alt proiect 

drag dumneavoastră, acela privind alimentarea cu gaz a comunei.
Legat de alimentarea cu gaz a comunei noastre pot să vă spun 

că stăm foarte bine cu proiectul, suntem, cum am mai spus, în stare 
avansată de a finaliza întreaga documentație, avem, în acest sens, 
atât certificatul de urbanism, cât și avizele necesare. Mai mult chiar, 
avem și soluția dată de cei de la „Gaz”, prin care ne putem alimenta 
de la Bocșa. Așteptăm doar măsura pe care putem depune proiectul 
împreună cu Primăria Ocna de Fier.

La ce vă gândiţi în acest sens?
Ne gândim la „Planul Național de Redresare și Reziliență”, dar 

vom urmări și alte programe cu finanțare europeană. E important să 
avem documentația pusă la punct, pentru ca în momentul în care se 
vor deschide noile linii de finanțare să avem totul pregătit!

Domnule primar, dorindu-vă succes în continuare vă mul-
ţumesc pentru buna primire!

Cu multă plăcere!
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„Avem pregătite o serie de proiecte de investiții prin noile programe de investiții!“

Domnule primar, privim puţin în urmă?
În urmă cu cât?
Spre anul trecut.
Anul trecut, aşa cum am mai spus, având în vedere condițiile 

și restricțiile impuse de pandemie în ceea ce priveşte investițiile, nu 
am simțit efectul acestui falgel. Lucrările au decurs după programul 
stabilit inițial, fiind în grafic cu majoritatea lucrărilor de investiții, 
unele dintre ele fiind în derulare, iar altele dintre acestea aflându-
se în perioada de convocare a comisiilor de recepție la terminarea 
lucrărilor. Mă refer la finalizarea lucrărilor la Căminul Cultural Toc 
și modernizarea infrastructurii de interes local.

Am văzut Căminul Cultural de la Toc, acum după lucrările de 
modernizare şi, fără a vă flata, nu întâlneşti în multe orăşele din 
România, o asemenea „faţă” modernă de clădire, destinată acestui 
scop. Ce urmează pe agenda dumneavoastră?

Consolidarea structurii de rezistență a acoperișului Liceu-
lui Tehnologic „Regele Mihai” din Săvârșin. Acum se lucrează și 
la amenajarea unor șanțuri cu capace carosabile în zonele cu străzi 
înguste și unde spațiul nu permitea desfășurarea în bune condiții a 
traficului. Vrem să folosim fiecare metru de spațiu pentru a se putea 
circula în siguranță pe acele străzi. Totodată, se lucrează la reabilita-
rea Căminului Cultural din Temeșești, fiind, de altfel, ultimul cămin 
din întreaga zestre a Căminelor Culturale din comună. Odată finali-

Ioan VODICEAN - Primar al comunei Săvârșin

Ca o jordie rotită de dascăl odinioară deasupra capului unui elev mai şturlubatec şuiera vântul în ziua 
aceea de primăvară când, în drumul meu spre Vatra Regală, am odihnit preţ de câteva clipe pe malul 

Mureşului. Am trecut apoi peste linia ferată a Coridorului IV Pan-European pentru circulaţia trenurilor cu 
viteză de 160 km/h, cu gândul la anii când mergeam cu trenul stând pe scară, ca să simt în nări fumul de 
locomotivă. Când am ajuns în dreptul primăriei, cerul era curat, nedezvăluind niciun semn prevestitor de ploaie 
şi edilul comunei mă aştepta cu punctualitate aristocratică. Ioan Vodicean, bărbatul înalt şi zvelt, ajuns în plină 
putere la fericirea de a fi bunic. La capătul dialogului cu domnia sa, am plecat cu regretul de a fi uitat să-l întreb 
pe poetul Ioan Vodicean când va dărui tuturor copiilor din Ţara Banatului o carte de poezii închinate numai lor, 
în dulcele grai bănăţean?

zat şi acesta, putem spune că avem toate Căminele Culturale puse la 
punct. La Hălăliș am finalizat și acolo lucrările și se poate circula în 
condiții optime.

Am aflat că acolo aţi avut intervenţii extrem de complexe.
Da, a fost o investiție grea, cu lucrări de anvergură, dar ne-a aju-

tat bunul Dumnezeu să schimbăm în bine și acea localitate.
Despre capitolul „achiziţii” ce-mi puteţi spune?
Am reușit să achiziționăm și o camionetă basculantă „Renault”, 

pentru lucrările edilitare din comună, care s-a dovedit extrem de 
eficientă. La Pârnești se lucrează acum la repararea asfaltului în 
zonele unde s-a deteriorat, astfel încât să se poată circula în condiții 
optime de siguranță.

Domnule primar, aş mai vrea să-mi vorbiţi despre…
Dacă vreți să vorbim de proiectele noi pe care dorim să le 

implementăm, aș vrea să vă spun, atât dumneavoastră, cât mai ales 
cetățenilor noștri, că avem pregătite o serie de proiecte de investiții 
prin noile programe de investiții.

Chiar despre aceste proiecte am dorit să vă întreb, dar, după 
felul în care aţi anticipat întrebarea mea, bănuiesc că spaţiul tipo-
grafic rămas la dispoziţie pentru această ediţie nu ar fi insuficient, 
aşa că am să vă rog să repet această întrebare la începutul unui 
nou dialog.

Cu plăcere!

Domeniul Regal Săvârșin a fost redeschis.  Sute de oameni au participat la evenimentul festiv

Domeniul Regal Săvârşin a fost redeschis, duminică, în 
prezenţa Majestăţii Sale Margareta şi a Principelui Radu, cu 

un concert de muzică clasică şi contemporană, în prezenţa unui nu-
meros public, informează Familia Regală a României.

La ceremonie au luat parte primarul comunei, prof. Ioan Vodicean, 
membri ai Parlamentului României, ai Consiliului Judeţean Arad şi ai 
altor instituţii judeţene. A fost prezent un numeros public, venit mai 
ales din Arad, Timiş, Bihor şi Hunedoara. În piaţa din Satul Regal 
(la intrarea pe domeniu), a avut loc un concert de muzică clasică şi 
contemporană, susţinut de „Cvartetul Arădean”, precizează o infor-
mare publicată de Familia Regală, pe pagina sa de Internet.

De asemenea, Custodele Coroanei române, Majestatea Sa Mar-
gareta şi primarul Ioan Vodicean, au dezvelit placa inaugurală a Casei 
Ceaiului, cea mai recentă clădire restaurată de Fundaţia Colecţia Fam-
iliei Regale a României. După concert, mai multe sute de persoane au 
vizitat Parcul Regal, Muzeul Automobilului, Atelierul Auto al Regelui 
Mihai, Magazinul de Suveniruri şi Casa Ceaiului.

Programul de vizitare al Domeniului Regal Săvârşin în luna mai 
va fi astfel: în fiecare zi de la ora 9.00 la ora 18.00, în zilele de 1-12 
mai şi 23-31 mai.

Pagină coordonată de 
prof. Maria RÎMPU
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TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
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„În mod normal, nu ar trebui să fie diferențe între școala de la sat 
și școala de la oraș!“

Pagină coordonată de Roxana FURDEAN

Iosif MINNICH - Viceprimar al comunei Sânandrei

Istoria comunei Sânandrei se poate scrie înainte şi după Claudiu Coman, omul care a făcut ca această comună să fie una dintre 
cele mai căutate aşezări de toţi cei ce îşi doresc să scape definitiv dintr-un oraş murdar numit Timişoara. În munca sa pentru dez-

voltarea comunei Sânanadrei, domnul Claudiu Coman are alături de ani buni, un om la fel de devotat comunei şi administraţiei locale. 
E vorba despre interlocutorul meu din această pagină.  

Domnule Iosif Minnich, aş dori să încep această primă parte 
a dialogului nostru cu profesorul Iosif Minnich, şi mai apoi, cu 
viceprimarul Iosif Minnich. Sunteţi de acord?  

Desigur, cu mare plăcere!  
Vă mulţumesc pentru amabilitate! Deci, domnule profesor, în 

aceste vremuri, școala mai are importanță pentru tineret, fiindcă 
vedem prea bine unde se ajunge din cauza acestor tehnici moderne 
Facebook, WhatsApp și Google?  

Eu zic că da, școala are foarte 
multă importanță, indiferent ce se 
poate întâmpla, dar tineretul acordă 
o mai mare importanță tehnicilor 
moderne și informațiilor luate de pe 
Google, numai că, în același timp, 
ei le pot alege și greșit, așa cum se 
întâmplă de cele mai multe ori, cu 
efecte asupra activității și conștiinței 
lor.  

Ce ar trebui să facă școala, 
în aceste condiții ca să îi apere pe 
elevi?  

Școala trebuie să se adapteze și să fie aproape de elevi, să îi co-
ordoneze pe drumul cel bun. În același timp, trebuie să se și moder-
nizeze și să acorde o atenție mai mare tehnicilor moderne, așa cum 
a făcut și în criza provocată de pandemie, când școala s-a retras în 
online.  

Așadar, trebuie să ne adaptăm permanent.  
Exact! Și noi când eram elevi aveam altă viziune asupra vieții 

și școlii și nu eram de acord cu adulții, așa cum se întâmplă și acum. 
Evident că fără tehnicile moderne, fără progres nu putem evolua, 
iar școala, obligatoriu, trebuie să se adapteze și într-o mare măsură 
a făcut-o în pandemie. Din fericire, atât elevii, cât şi profesorii și 
școala s-au adaptat toți în același timp. A fost o mare reușită.  

Cum credeți, domnule profesor, că era mai bine: înainte, cu 
ani în urmă, când nu existau aceste tehnici moderne sau acum?  

Nu aș putea să spun că acum e mai rău sau mai bine, dar un 

lucru este sigur: instituțiile și oamenii trebuie să se adapteze vremu-
rilor, dacă vor progres. Evident că trebuie să trăim cu aceste tehnici 
moderne și să le însușim, fiindcă ne sunt utile. Trebuie să ne folosim 
de tehnica nouă, pentru că ea ne ajută. Trebuie acceptată și folosită 
în interesul nostru, pentru a ne ușura viața și activitatea. Şi, precum 
se vede, chiar se reușește acest lucru, spre binele tuturor, în scop 
productiv.  

Domnule profesor, cum era 
școala când erați dumneavoastră 
elev?  

Domnişoară profesor, era bine și 
înainte, fiindcă așa era situația atunci,  
așa funcționau lucurile și eram 
adaptați, dar e bine și acum. Totul 
depinde de puterea de adaptare a 
noastră, a tuturor: elevi, părinți, pro-
fesori.  

De ce ar mai avea nevoie școala 
de la sat, față de cea de la oraș?  

În mod normal, nu ar trebui să 
fie diferențe dintre școala de la sat și 

școala de la oraș. De exemplu, încălzirea școlilor și grădinițelor la 
noi în comună nu se mai face cu lemne cum era cu mulți ani în urmă, 
ci cu gaz. Același lucru este și la oraș. Deci din acest punct de vedere 
nu există o diferență. Trebuie să ținem pasul și cu tehnicile moderne 
și uneori nu chiar se reușește, dar în pandemie am reușit. Ne-am 
adaptat cu bine la școala online. Iată că nu a fost diferență dintre sat 
și oraș.  

Ce ar mai trebui să facă Ministerul Educației și primăriile 
pentru a veni în sprijinul școlii?  

Problema este că în ultima perioadă s-au scumpit foarte mult 
utilitățile. De aceea în loc să finanțăm partea privind tehnicile mo-
derne, trebuie consumați bani pentru a plăti utilitățile, în întreți- 
nerea de zi cu zi. E o proble mă mare aici. Cheltuielile au crescut 
enorm. Pentru o localitate din mediul rural este foarte mult. E nevoie 
de bani.  

Rubaiate, catrene, poe-
zii sau strofe alcătuite 

din patru versuri, ale faimosului 
poet, matematician, astronom şi 
filozof persan, Omar Khayyam 
(18 mai 1048-4 decembrie 1131), 

au sădit în literatura lumii unele dintre cele 
mai frumoase vorbe de dragoste, împletite 
cu îndurerate cugetări despre destinul omu-
lui, oropsit de neînduplecata-i vremelnicie.  

Să-ţi faci puţini prieteni
  

Să-ţi faci puţini prieteni. Din tine nu ieşi.
Căci prea des falsitatea credinţa ne-o înfrânge.
Când ţi se-ntinde-o mână, ʼnainte de-a o strânge,
Gândeşte-te că poate te va lovi-ntr-o zi.  

Mari binefăcători de rime - Omar Khayyam

Să nu-ţi dezvălui taina din suflet celor răi.
Nădejdile, – ascunse să-ţi stea de lumea toată.
În zâmbet să te ferici de toţi semenii tăi,
Nebunilor nu spune durerea niciodată.  
O, tânăr fără prieteni mai vechi de două zile,
Nu te-ngriji de Cerul cu-naltele-i feştile!
Puţinul să-ţi ajungă, şi zăvorât în tine,
Tăcut contemplă jocul umanelor destine.  
Pe cei curaţi la suflet şi luminaţi la minte
Neîncetat să-i cauţi. Şi fugi de tonţi şi răi.
Dacă-ţi va da otravă un înţelept, s-o bei -
Şi-aruncă antidotul, un prost de ţi-l întinde.  
Mai toarnă-mi vinul roşu ca un obraz de fată.
Curatul sânge scoate-l din gâturi de ulcioare.
Căci, în afara cupe-i, Khayyam azi nu mai are
Măcar un singur prieten cu inima curată.  

Din albumul primăriei

Vești bune pentru locuitorii din cartierele noi ale 
comunei Sânandrei! După cum am aflat de la prima-
rul comunei Sânandrei, domnul Claudiu Coman, aici 
au început lucrările de pietruire a străzilor care au 
fost predate către primărie din cartierele private. Vor 
fi refăcute toate străzile din patrimoniul nostru, mai 
puțin cele care sunt încă străzi private. 
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„Renovez Biserica din Bazoș, iar Primăria Recaș ne-a ajutat“!

RECAS
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Splendida catedrală catolică a oraşului Recaş a devenit de multă vreme 
un important obiectiv de atracţie turistică. Intrând în spaţiul său, după 
dialogul cu Părintele Anton Butnaru, mi-am reamintit un lucru extrem de 
important din dialogul cu domnia sa, anume că Păstorii catolicismului nu 
doresc să îi creeze credinciosului un disconfort atunci când vine să asculte 
slujba. „Noi, spunea Părintele, încercăm să îl protejăm pe credinciosul cato-
lic. La noi s-au făcut reforme în Biserica Catolică. Până în 15 mai toți preoții 
catolici trebuie să întocmească un raport în urma discuțiilor pe care le-au 
avut cu credincioșii, pentru a se reforma religia catolică”.

Anton BUTNARU - Parohul Bisericii Catolice a orașului Recaș

Edilului oraşului Recaş, domnul Teodor Pavel îmi spunea la trecută întrevedere: „Domnişoară profesor, 
trebuie să promovăm în pagina noastră din cadrul Jurnalului interregional „Banatul”, nu numai oamenii 

din cadrul administraţiei noastre, ci şi personalităţile urbei. Oameni care au un rol determinant în bunul mers al 
societăţii noastre. Şi, har Domnului, Recaşul nu duce lipsă de astfel de oameni.” Urmând sfatul domnului primar, 
am stat de vorbă cu Părintele Butnaru.  

Din albumul Bisericii Catolice a orașului Recaș

Preaonorate Părinte Anton Butnaru, 
vă pun o întrebare provocatoare: poate 

Dumnezeu să te salveze în anumite situații tragice, unde nici știința 
nici medicii nu reușesc?  

Sigur că te poate salva, dar în aceste cazuri este nevoie de o 
credință autentică, nu de suprafață. Ce este viața pe lângă eternitate? 
Un firicel de nisip în pustiul Sahara, să spunem așa. Viața este cât o 
clipită. E păcat să o termini tu așa cum vrei. Creatorul care te-a făcut 
să decidă el cum să sfârșești.  

Așadar, mai reprezintă religia și credința în Dumnezeu o sal-
vare pentru individul modern actual?  

Sigur că există. Dacă a avut o sămânță de credință încă de copil, 
omul mai are o șansă de salvare prin religie și Dumnezeu, dar dacă 
de mic, din familie, nu are acea credință inoculată în el, nu știu ce 
șanse ar mai avea, acum la maturitate. În urmă cu câteva zile, am 
înmormântat un tânăr de 33 de ani care s-a spânzurat. La Biserică 
nu l-am văzut niciodată. Lipsa credinței poate fi un factor care l-a 
determinat să facă acest gest tragic și să își ia viața.   

Oare medicii l-ar fi putut ajuta?  
Domnişoară Roxana, când nu mai au ce să facă, chiar unii medi-

ci îi îndeamnă pe pacienți să meargă și să se roage la biserică, poate 
îi ajută credința în Dumnezeu. Medicii sunt foarte credincioși în ma-
rea lor majoritate și demersurile lor de vindecare a pacienților sunt 
făcute întotdeauna împreună cu Dumnezeu. Omul este compus din 
trup și suflet, dacă o parte este bolnavă, suferă și cealaltă parte. Dacă 
sufletul și trupul sunt bolnave și nu există nici Dumnezeu, normal că 
efectul se simte asupra a tot ceea ce face omul, în viața de zi cu zi.  

Părinte, cum ar putea să se apropie Biserica mai mult de om, 
de credincios?  

Cred că ține de mentalitatea cetățeanului. Biserica e în mijlocul 
localității și te așteaptă, tu doar trebuie să te duci la ea în fiecare 
duminică, de sărbători sau oricând vrei. Clopotele sună zilnic și te 
cheamă. De om depinde dacă apelează sau nu la biserică.   

Nu vorbim de o obligație?  
E bine să amintim că Biserica nu te obligă. Nu face nimic forțat 

să te aducă la ea. Religia catolică nu prevede așa ceva. Totul e lăsat la 
libertatea omului de a decide: vine sau nu la Biserică. Eu nu îl pot lua 
forțat să îl aduc la Biserică, să îi arăt mântuirea. Nici Dumnezeu nu 
face asta și nici eu, ca preot, nu pot să folosesc forța asupra omului. 
De aceea creștinismul e așa frumos. Dacă vrei să te mântuiești, bine, 
dacă nu, nu.  Dumnezeu nu te duce în Rai sau în iad cu forța. Biserica 
este acolo, în centrul satului, preotul tot acolo este și te așteaptă. 
Dacă vii la ei, te vor ajuta. Biserica încearcă să fie aproape de om 
și de copii cât poate de mult. Este foarte deschisă, dar de om de-
pinde dacă vrea să se alăture Bisericii sau nu. Să fiu miliardar, aș da 
fiecăruia care vine la biserică la slujbă câte 100 de euro. Cu asta i-aș 
putea aduce pe oameni la biserică, altfel, e foarte greu.  

Părinte paroh, ca să o luăm și invers, ce ar trebui să facă 
cetățeanul ca să se apropie de Biserică, fiindcă el, precum vorbim, 
cam fuge și ignoră și se izolează acasă cu ochii în televizor, pe in-
ternet și pe facebook?  

Aveți dreptate. Omul uită de Biserică, dar pe pielea lui o face. 
Eu, cum spuneam, nu pot să îl oblig pe cetățean să vină la Biserică. 
Eu încerc să îmi fac datoria de preot și să respect canoanele și să țin 
slujbele așa cum trebuie. Mă pregătesc la predici, încerc să organizez 
ceremoniile conform normelor bisericești. Eu îmi fac treaba, iar dacă 
vine cetățeanul la mine îl primesc cu brațele deschise.  

Biserica Catolică este un simbol al libertății autentice. Occi-
dentul are la bază catolicismul, de aceea democrația și libertatea 
sunt trăsăturile comunităților occidentale. Ce părere aveți?  

Așa este Biserica Catolică, s-a reformat când a trebuit pentru a 
fi cât mai aproape de om să îl ajute și să îi inspire ideea de libertate 
autentică.  

Cât durează slujba la dumneavoastră, la catolici?  
La noi, la catolici, o ceremonia durează 45 de minute. Ori, la alte 

biserici durează mult mai mult. Noi nu dorim să îi creăm omului un 
disconfort atunci când vine să asculte slujba. Încercăm să îl protejăm 
pe credinciosul catolic. La noi s-au făcut reforme în Biserica Catolică. 
Chiar Papa Francisc încearcă încă o reformă în 2023, pentru ca Bi-
serica să fie tot mai aproape de om. Chiar în această perioada preoții 
din bisericile catolice discută cu oamenii pentru a vedea ce vor și 
ceea ce ar mai trebui făcut, înnoit sau schimbat.  

Există un curent,  o intenţie de reformare a catolicismului?  
Până în 15 mai, toți preoții catolici trebuie să întocmească un ra-

port în urma discuțiilor pe care le-au avut cu credincioșii, pentru a se 
reforma religia catolică. Se sintetizează toate rapoartele, iar în 2023 
va fi definitivat acest sinod. Vom vedea ce modificări și transformări 
vor fi făcute.  

Cum colaborați cu autoritățile locale, cu Primăria Recaș?  
Foarte bine colaborăm. Avem o relație corectă și firească. În une-

le situații ne ajutăm reciproc, cum este și normal. Avem relații ofi-
ciale, clasice. De exemplu, renovez Biserica din Bazoș, iar Primăria 
Recaș ne-a ajutat. 



17

SOC. METROPOLITANA DE TRANSPORT
TimișoaraSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

(

     Pagină coordonată de prof. Andreea TEACĂ

O descoperire – şi una care spulberă un mit al istoriografiei 
moderne, cum că la Timişoara ar fi apărut primul sistem 

de transport urban construit pe actualul teritoriu al statului român. 
În realitate, potrivit unei lucrări monografice, cu aproape un de-
ceniu înainte de momentul circulaţiei primului tramvai cu cai pe 
străzile Timişoarei, în Lipova, o mică localitate de pe malul stâng al 
Mureşului, acest mijloc de locomoţie era deja o prezenţă cotidiană.

Astfel, potrivit informaţiilor cuprinse în lucrarea Staţiile C.F.R. 
Radna-Lipova (autor: Radu Bellu), la începutul anului 1860, în ac-
tualul oraş Lipova a fost înfiinţată o mică linie de tramvai, al cărei 
traseu lung de aproximativ 4 kilometri asigura legătura între „Baza-
rul Turcesc” din centrul localităţii şi băile care începuseră să devină 
o căutată destinaţie turistică balneară.

În anul 1920, micul vagon tras de o pereche de cai, ce circula zi 
de zi, a fost înlocuit de „locomotiva domnului mecanic Götz”, care, 
împreună cu cele două vagoane pe care le tracta, a continuat să facă 
serviciu pe acest traseu până la desfiinţarea liniei, un deceniu mai 
târziu; şi aceasta, spre deosebire de ampla reţea de tramvai din muni-
cipiul Timişoara, aflată şi astăzi în exploatare, la nu mai puţin de 145 
de ani de la data când întâiul tramvai cu tracţiune animală a pornit să 
circule pe liniile sale. 

Istoria tramvaiului timişorean, cu mult mai cunoscută
În bibliografia de specialitate apariţia şi dezvoltarea transportu-

lui urban din ţara noastră îşi fixează cel mai adesea drept punct de 
debut al cronologiei, ziua de 3 noiembrie 1867 – moment în care, la 
Timişoara, un grup de oameni de afaceri, reuniţi sub conducerea lui 
Carol Küttel, primarul localităţii de pe malurile „Begheiului” acelor 
vremuri, au înfiinţat ceea ce a rămas în istorie drept întâia societate 
de exploatare a tramvaielor de pe actualul teritoriu al României.

După numai câteva săptămâni, noua companie, a cărei apariţie 
a fost susţinută cu entuziasm de Consiliul Comunal, a primit Actul 
de Concesiune nr. 11.981/11 decembrie 1867 şi, implicit, dreptul de 
a demara lucrările pregătitoare pentru construcţia unei linii ferate cu 
tracţiune animală, ce urma să lege „Gara Căilor Ferate” de suburbiile 
„Fabrică”, „Cetate” şi „Josefin”.

Traseu de 4.000 de stânjeni, adică de 7, 5 kilometri
Aprobat la 20 februarie 1868, printr-un document ale cărui pre-

vederi urmau să se aplice pe o durată de 50 de ani, întregul proiect a 
fost înaintat Ministerului Lucrărilor Publice şi Comunicaţiilor de la 
Budapesta; ministerul l-a avizat favorabil, sub rezerva admiterii unor 
mici modificări (durata concesiunii fiind redusă la numai patru dece-
nii) şi a emis Actul de Concesiune nr. 6530/15 iunie 1868.

Aproape imediat, noua companie a fost înregistrată la tribunal 
sub numele de „Societatea de tramvai cu cale ferată din Timişoara”, 
iar la 29 octombrie 1868 au demarat lucrările la viitoarea cale de 
comunicaţie. Aceasta urma să pornească din piaţa „Gării din Josefin” 
şi să străbată arterele oraşului de odinioară, traversând de două ori 
apele Begăi, apoi zidurile vechilor fortificaţii şi unele locuri circulate 
şi astăzi, pe-atunci cu denumiri colorate şi semnificative – ospătăriile 
„Regina Engleză” şi „Omul Sălbatic”, livada „Seiller”, moara „Ham-
mer”, ori hala de bere „La Urs” – pentru a se opri, după un traseu lung 
de 4000 de stânjeni (7584 de metri), tocmai în cartierul „Fabrică”, în 
piaţa „Împăratul Turcesc”.

24 vagoane realizate la Viena şi 15 perechi de cai
Astfel, începând din ziua de 8 iulie a anului 1869, tramvaiul de-

venit o prezenţă obişnuită pe străzile timişorene, cele zece mici vago-
ane trase de câte o pereche de cai – cărora, pe timp de iarnă, li se mai 
adăuga încă un „tovarăş de muncă” – succedându-se la fiecare 10-12 
minute, zi de zi, de la orele 6 ale dimineţii până la ceasul 22 al serii.

Mai mult, în perioadele de aglomeraţie maximă ori cu prilejul 
evenimentelor notabile din viaţa citadină (zile de târg, expoziţii, 
adunări publice) puteau fi introduse în circulaţie vagoane suplimen-
tare, în timp ce „pentru transportarea publicului de la teatru, con-
certe, petreceri etc., la cerere, se puneau la dispoziţie seara vagoane 

Cade un mit?
speciale, după trebuinţă”, iar „în fiecare dimineaţă, la ora 3½ mai 
pleca un tramvai la gara din Iosefin pentru două trenuri din cari unul 
pleca, iar altul sosea de la Budapesta” – sistem ce s-a perpetuat până 
în anul 1904.

Pentru adăpostirea celor 15 perechi de cai şi pentru micile 
reparaţii necesare celor 24 de vehicule cu şasiu şi cutie din lemn, 
care fuseseră realizate la „Fabrica de Vagoane-Viena”, pe parcur-
sul anilor 1869 şi 1870, pe terenul vechii case „La Urs” (cumpărată  
de la proprietarul Carol Schiller) şi pe o parte din „Livada Seiller”  
au fost ridicate provizoriu o remiză cu 24 de linii, un grajd şi  
mai multe anexe, întregul ansamblu de clădiri fiind demolat şi re-
construit mai târziu pe un nou amplasament situat în vechea piaţă 
„Trandafir”.

Trei ani de negociere pentru schimbarea modului de 
tracţiune al tramvaielor

După aproape trei decenii de exploatare a reţelei de tramvaie cu 
tracţiune animală, odată cu creşterea spectaculoasă a interesului pen-
tru transpunerea în viaţa de zi cu zi a nenumăratelor aplicaţii practice, 
pe care le oferea noua „minune a tehnicii”, electricitatea, autorităţile 
locale din Timişoara au început să ia în calcul o eventuală schim-
bare a modului de tracţiune al tramvaielor. Astfel, primul proiect ce 
viza construcţia unui nou sistem de linii, pe traseul cărora vagoanele  
urmau să fie propulsate de curentul transportat printr-o complexă 
reţea de fire aeriene, a fost prezentat în ziua de 15 noiembrie 1895, 
după o amplă şi contradictorie negociere ce a durat nu mai puţin de 
trei ani.

În final, după alte interminabile tratative, la 5 iunie 1897, Minis- 
terul Comerţului de la Budapesta a eliberat Actul de Concesiune 
nr. 20.099, document în baza căruia „Societatea de tramvai cu cale 
ferată din Timişoara” a demarat construcţia viitoarei reţele de trans-
port electric. Lucrarea urma să fie realizată de „Societatea Unită de 
Electricitate Budapesta-Viena” şi de „Societatea de Electricitate Fe-
lix Singer & Comp. Berlin”.

Primele tramvaie propulsate de curentul electric, fabricate 
la uzinele „Johan Weitzer” din Arad

Iniţiată la începutul verii anului următor, construcţia noilor tra-
see a progresat relativ rapid, astfel că proba tehnică a neobişnuitului 
mod de transport urban a fost programată în ziua de 30 iunie 1899 
– şi, după remedierea unor probleme legate de protecţia cablurilor 
aeriene, întreaga reţea de linii, a cărei lungime totală măsura nu mai 
puţin de 10.700 de metri, a putut fi deschisă exploatării publice o 
lună mai târziu, la 27 iulie 1899. La această dată anume şi-au făcut 
apariţia pe străzile oraşului primele tramvaie propulsate de curen-
tul electric; vehiculele fuseseră fabricate la Arad, în uzinele „Johan 
Weitzer” – întâia fabrică de vagoane deschisă pe actualul teritoriu al 
României.

În urma rezultatelor favorabile realizate prin răscumpărarea 
uzinei „Societăţii Engleze de Iluminaţie” şi a celei deţinute de „So-
cietatea Austriacă pe Acţiuni pentru Iluminaţia cu Gaz”, Consiliul 
Comunal al Timişoarei şi-a manifestat dorinţa de a prelua integral 
patrimoniul „Societăţii de tramvai cu cale ferată”, chiar dacă, anteri-
or, pe parcursul discuţiilor legate de introducerea tracţiunii electrice, 
nu considerase rentabilă o asemenea iniţiativă. Impulsul luat însă 
de circulaţia modernului mijloc de transport, mai ales după mutarea 
căii ferate Timişoara-Orşova (fapt ce a condus la desfiinţarea atât de 
stânjenitoarei încrucişări cu traseul său), profitul important pe care îl 
aducea exploatarea reţelei de tramvaie, dar şi tendinţa generală ce se 
răspândise în marile capitale europene, toate acestea au determinat o 
schimbare de viziune.

Aşa că discuţiile iniţiate de Consiliul Comunal al Timişoarei au 
fost finalizate prin semnarea, la 31 decembrie 1903, a contractului în 
baza căruia „comuna a răscumpărat întreaga avere mobilă şi imobilă 
a tramvaiului... cu suma de 2.571.150 coroane”.
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CHECEA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină realizată de prof. Alina Simona GRAD

Checenii și-au prezentat... zestrea

Lada cu Zestre este prilejul fericit de a (re)descoperi tot ce 
are mai frumos și mai prețios județul Timiș: de la muzica și 

dansurile populare, la poezia în dialect sau vechi rețete culinare ale 
fiecărui sat. Festivalul – Concurs Lada cu Zestre a ajuns şi în frumoa-
sa comună Checea. Banatul multietnic, în tot ce are el mai frumos, 
a fost reprezentat de jocuri și cântece maghiare, germane, croate și 
rrome, precum și de expoziții de artă și gastronomie tradițională. Jo-
curile croaților din Checea (turopolsjski drmeș), precum și dansurile 
tradiționale maghiare și rrome, alături de jocurile din Pusta Banatu-
lui au întregit tabloul Banatului multietnic în care multiculturalitatea 
este o marcă identitară și comunitară.  

Prezentăm în această ediţie a jurnalului interregional „Banatul”, 
o parte din momentele frumoase ale acestui concurs, urmând ca în 
ediţiile viitoare şi alţi participanţi ai comunei să se bucure regăsin-
du-se în paginile jurnalului. 
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Pagină realizată de Iosif JEBELEAN

Din albumul primăriei

BARZAVA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

<

„Avem și proiecte pentru investițiile viitoare!“
Gabriel FAUR - Primar al comunei Bârzava

Dacă există un om mereu cu zâmbetul pe buze, atunci acesta este domnul Faur, primarul Bârzavei, îmi 
spunea odată Vasile Todi. După ce l-am cunoscut şi apoi l-am reîntâlnit, pot confirma acest adevăr.  

Primitor, mereu bucuros de oaspeţi, deşi pe picior de plecare, a rămas să-mi răspundă cu amabilitate la câteva 
întrebări.  

Domnule primar,  parcă v-aţi mutat se-
diul primăriei într-o altă clădire!?  

Da, am reuşit să dăm o înfăţişare nouă 
vechii clădiri după o destul de lungă perioadă de lucru. Am reuşit să 
contractăm cu greu este adevărat şi un constructor serios pentru acest 
gen de lucrare.  

De ce cu greu, de ce spuneţi astfel?  
Pentru că în ce priveşte lucrările de la sediul administrativ al 

comunei noastre, aici am avut probleme cu firma care a câștigat lu-
crarea la licitație, pentru că la un moment dat a abandonat lucrarea, 
blocându-ne o lungă, destul de lungă parte de timp. Apoi am reuşit să 
avem alt constructor care şi-a făcut treaba, așa cum e normal.  

Ştiu că sunteţi grăbit, din acest motiv aş dori, domnule primar, 
pentru cititorii noştri din comună, să axăm dialogul nostru pe acest 
obiectiv.  

De acord.  
Aş dori să aflu, în acest sens, dacă această clădire a avut parte 

de lucrări atât în interior, cât şi în exterior?  
Desigur, în ceea ce priveşte clădirea administrativă, aici a avut 

loc o lucrare amplă, pentru că s-a lucrat după un proiect de reabilitare 
completă, atât în interior, cât şi în exterior. Ba mai mult, am reuşit şi 
o extindere pe înălțime, adăugând un etaj clădirii care acum cuprinde 
birouri și utilități.  

Vorbim, de fapt, despre una din investiţiile care se află pe agen-
da dumneavoastră.  

Adevărat, pentru că noi avem și proiecte pentru investițiile vii-
toare, respectiv, avem depus (în termen), prin Programul Anghel 
Saligny, un proiect pentru modernizare străzi în comuna Bârzava...  

Cu ce lungime?  
Cu o lungime totală de 5,5 km. Am depus la CNI un proiect pen-

tru construcția unui nou dispensar și a unei săli de sport la Bârzava. 
Momentan suntem pe lista sinteză, așteptăm aprobarea proiectului și 
finanțarea.  

Construiţi şi din fonduri proprii?  
Din fonduri locale construim capelă la Bârzava, iar la Dumbrăvița 

și Lalașinț, se lucrează la proiectare, urmând ca tot din buget local să 
le construim și pe acelea. Mai avem și alte lucrări, însă depindem de 
constructori și, uneori, şi de vremea de afară. 

Rubrica Bisericii  
Repere istorice  

Biserica Ortodoxa Română din Bârzava cu Hramul „Adormirea Maicii Dom-
nului” a fost construită pe locul actual în anul 1890. Înainte de această 

Bi-serică se cunoaşte că au mai existat două biserici din lemn, una construită în 
anul 1760 pe Dealul Paralului, pe vale şi una tot pe vale construită în 1812 la 
numărul 206.   Actuala Biserică este zidită în anul 1890 după un plan întocmit 
de inginerul Răzvan Pal din Arad şi lucrarea a fost executată de meşterul Kis Fe-
rencz din Săvârşin. Este zidită din cărămidă şi piatră şi este acoperită cu tablă, 
stilul este baroc vienez, fără cupolă în formă de navă cu plafon boltat din scândură 
tencuită. Pictura murală în tempera a fost efectuată în anul 1932 de pictorul Ştefan 
R. Vlădescu din Craiova. Iconostasul este din lemn sculptat şi vopsit în ulei şi bronz 
și este opera maieștrilor Szeifert, Radovan Milivoi din Arad, iar pentru restul mo-
bilierului nu cunoastem maestrul. Biserica a fost sfințită în 1891 de episcopul Ioan 
Metianul și resfințită în anul 1932 de către episcopul Grigore Comsa. Restaurările 
exterioare și interioare s-au facut în anii 1932, 1961, 1966, 1993, 2004, 2011, 2013.  

Biserica are trei clopote, unul din 1981, al doilea din 1919 și al treilea din 
1937. Casa parohială a fost alături de biserică, de școala confesională, iar a doua 
casă parohială (actuală, la nr. 110) a fost cumparată de preotul Octavian Câmpea-
nu în 1927. De remarcat, în localitatea Bârzava au slujit concomitent doi preoți, 
populația fiind numai ortodoxă până în 1873, când industriașul Szaidner Bernat a 
obligat pe toți angajații săi să treacă la catolicism, astfel au trecut 151 de persoane 
întemeind aici o parohie greco-catolică.  

Dragi elevi ai comunei Bărzava, după cum poate ştiţi, 
cursurile se vor termina mai devreme și pentru elevii 

de clasa a VIII-a, mai exact la data de 3 iunie 2022, în timp ce 
elevii de liceu care urmează filiera tehnologică și învățământul 
profesional termină cursurile pe 1 iulie 2022. 

Diferit de anul trecut, examenul de bacalaureat de anul 
acesta va avea probe orale, care vor fi susținute la începutul lunii iunie. 

Prima probă scrisă va avea loc pe 20 iunie, iar rezultatele finale vor 
fi afișate pe 1 iulie 2022. u 23-27 mai 2022: Înscrierea candidaților la 
prima sesiune de examen; u 27 mai 2022: Încheierea cursurilor pentru 
clasa a XII-a/a XIII-a  

Calendar probe orale: l 6-8 iunie 2022: Evaluarea competențelor 
lingvistice de comunicare orală în limba română - proba A; l 8-9 iunie 

Inimoşii tineri ai Bârzavei în plină acţiune de re-
împădurire a comunei lor. 

2022: Evaluarea competențelor lingvistice de comunicare 
orală în limba maternă - proba B; l 9-10 iunie 2022: Evalu-
area competențelor digitale - proba D; l 13-15 iunie 2022: 
Evaluarea competențelor lingvistice într-o limbă de circulație 
internațională - proba C  

Calendar probe scrise: l 20 iunie 2022: Limba și litera-
tura română - proba E.a) - proba scrisă; l 21 iunie 2022: Proba obli-
gatorie a profilului - proba E.c) - proba scrisă; l 22 iunie 2022: Proba 
la alegere a profilului și specializării - proba E.d) - proba scrisă;l 23 
iunie 2022: Limba și literatura maternă - proba E.b) - proba scrisă;  

Primele rezultate vor fi publicate pe 27 iunie, până la ora 12.00. 
Contestaţiile se depun în aceeaşi zi, între orele 12:00- 18:00. Rezul-
tatele finale se vor afișa pe 1 iulie 2022.

Rubrica şcolii                                                           Calendarul Bacalaureatului 2022
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LIEBLING
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină coordonată de Anca ANDREI

Mergând zilele trecute prin comuna Liebling, am aflat 
că cetăţenii comunei, împreună cu primarul lor, Ioan 

Gheorghe Munteanu şi cu întreg Consiliul Local, dovedesc o 
serioasă aderenţă la valori. Dovadă, Hotărârea nr. 17 a Con-
siliului Local al comunei Liebling, prin care se acordă titlul de 

„Cetăţean de Onoare” Înaltpreasfinţitului Părinte Ioan, Mi-
tropolit al Ţării Banatului. Hotărâre pe care, spre cinstea locui-
torilor acestei frumoase comune, cu fiască dragoste, o publicăm 
chiar în jurnalul patronat spiritual de Părintele Mitropolit  
Ioan. 

Transparență administrativă

Analizând temeiurile juridice, respectiv:
a) art. 120 şi art. 121 din Constituţia României, republicată;
b) art. 129 alin. (13) din O.U.G. nr. 57/2019 privind Codul 

administrativ, cu modificările şi completările ulterioare;
c) art. 87 alin. (1), art. 110 alin. (1), art. 134 - 138, art. 139 alin. 

(1), art. 140, art. 196 alin. (1) lit. a), art. 197 - 200, art. 240 alin. (1) - 
(2). art. 243 alin. (1) lit. a) şi art. 247 din O.U.G. nr. 57/2019 privind 
Codul administrativ, cu modificările şi completările ulterioare;

Ţinând cont de:
a) art. 3 şi 4 din Carta europeană a autonomiei locale, adoptată  

la Strasbourg la 15 octombrie 1985, ratificată prin Legea nr. 199/ 
1997;

b) art. 7 alin. (13) din Legea nr. 52/2003 privind transparenţa 
decizională în administraţia publică, republicată;

c) art. 129 alin. (1). art. 129 alin. (13) din O.U.G. nr. 57/2019 
privind Codul administrativ, cu modificările şi completările ulte-
rioare;

Luând act de:
a) Avizele Comisiilor de specialitate I, II, III ale Consiliului 

Local Liebling;
b) Referatul de aprobare al primarului comunei Liebling 

înregistrat cu Nr. 4728/22.03.2022, în calitate de inițiator al 
Proiectului de hotărâre, înregistrat cu Nr. 4726/22.03.2022;

c) Raportul de specialitate întocmit de către consilierul personal 
al primarului comunei Liebling, judeţul Timiş, înregistrat cu Nr. 
4727/22.03.2022;

d) Regulamentul privind acordarea titlului de „Cetăţean de 
onoare al comunei Liebling”, aprobat prin Hotărârea Consiliului 
Local al comunei Liebling Nr.13/28.02.2022;

În temeiul prevederilor art. 139 alin. (1) coroborat cu art. 196 alin. 

CONSILIUL LOCAL AL COMUNEI LIEBLINg
HOTĂRÂREA nr. 17 din 28.03.2022

privind aprobarea acordării titlului de „Cetăţean de Onoare al Comunei Liebling”
Înaltpreasfinţiei sale Ioan SELEJAN, Arhiepiscopul Timişoarei şi Mitropolitul Banatului

(1) lit. a) din Ordonanţa de urgenţă a Guvernului nr. 57/2019 privind 
Codul administrativ, cu modificările şi completările ulterioare,

CONSILIUL LOCAL AL COMUNEI LIEBLINg
întrunit în a XIV-a şedinţă ordinară a mandatului 2020- 2024, 

adoptă prezenta hotărâre:

Art. 1 - Se acordă Înaltpreasfinţiei sale Ioan SELEJAN, 
Arhiepiscopul Timişoarei şi Mitropolitul Banatului, titlul de 
Cetăţean de Onoare al comunei Liebling;

Art. 2 - Se aprobă acordarea Diplomei și a Plachetei în semn de 
recunoștinţă pentru contribuţia semnificativă în promovarea imaginii 
pozitive a comunei, înfăptuită pe parcursul ultimelor decenii, printr-o 
remarcabilă implicare în viaţa religioasă şi culturală a comunei.

Art. 3 - Cu ducerea la îndeplinire a prezentei Hotărâri se 
încredinţează Primarul comunei Liebling, judeţul Timiş - Ioan 
Gheorghe MUNTEANU.

Art. 4 - Prezenta, se comunică prin intermediul secretarului 
general al comunei Liebling, în termenul prevăzut de lege: 
Instituţiei Prefectului -judeţul Timiş; Primarului comunei Liebling; 
compartimentelor de specialitate din cadrul aparatului de specialitate 
al primarului comunei Liebling; consilierilor locali; Consiliului 
judeţean Timiş; prin afişare pe site-ul instituţiei la secţiunea emol.
ro/liebling.

PREŞEDINTE DE ȘEDINȚĂ     CONTRASEMNEAZĂ PENTRU  
      Radu-Marius PLEȘA        LEGALITATE:
                                                           SECRETARUL GENERAL 
                                                           AL COMUNEI LIEBLING,
                                                         Mariana-Corina VLAŞCICI

Aşa e mama şi a fost bunica,
Aşa suntem, femei lângă femei,
Părem nimic şi nu-nsemnăm nimica
Doar nişte „ele” ce slujesc pe „ei”.
Ei neglijenţi, iar ele foarte calme,
Ei încurcând ce ele limpezesc,
Ei numai tălpi şi ele numai palme,
Acesta e destinul femeiesc.
Şi-n fond, ce fac femeile pe lume?
Nimic măreţ, nimic impunător.
Schimbându-şi după ei şi drum şi nume
Pun lucrurile iar la locul lor.
Cu-atâţia paşi ce au făcut prin casă
Şi pentru care plată nici nu cer

Cântec femeiesc
De-ar fi pornit pe-o cale glorioasă
Ar fi ajuns şi dincolo de cer.
Ei fac ce fac şi tot ce fac se vede,
Ba strică mult şi ele-ndreaptă tot
Şi de aceea nimeni nu le crede
Când cad, îmbătrânesc şi nu mai pot.
Aşa e mama şi a fost bunica
Şi ca ele mâine eu voi fi.
Ce facem noi, femeile? Nimica,
Decât curat şi uneori copii.
Suntem veriga firului de aţă
În fiecare lanţ făcut din doi,
Ce greu cu noi femeile în viaţă,
Dar e şi imposibil fără noi...

Adrian PĂUNESCU
Reverberații poeticeAnunț public 

privind depunerea solicitării 
de emitere a acordului de mediu
ORAȘ CIACOVA anunță publicul interesat asupra 

depunerii solicitării de emitere a acordului de mediu pentru 
proiectul: „Înființare distribuție gaze naturale în orașul 
Ciacova, comuna Liebling, comuna Jebel și comuna Ghilad, 
județul Timiș“, propus a fi amplasat în UAT Liebling, UAT 
Jebel, UAT Ghilad și UAT Ciacova, județul Timiș.

Informațiile privind proiectul propus pot fi consultate 
la sediul APM Timiș, localitatea Timișoara, str. Liviu 
Rebreanu nr. 18-18A, jud. Timiș și la adresa ORAȘ 
CIACOVA, Ciacova, Piața Cetății nr. 8, jude. Timiș, în 
zilele de luni-joi între orele 8-16 și vineri între orele 8-14.

Observațiile publicului se primesc zilnic la sediul APM 
Timiș.
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Proiecte noi, proiecte de interes major

Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

SECUSIGIU
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

ANUNȚ

Primaria comunei Secusigiu 
informează cetățenii cu privire 

la prevederile Legii nr. 62/2018 privind 
combaterea buruienii Ambrozia, potri-
vit cărora proprietarii sau deținătorii 
de terenuri, administratorii drumuri-
lor publice, căilor ferate, cursurilor de 
apă, lacurilor, sistemelor de irigații și 
ai bazinelor piscicole au obligația să 
desfășoare lucrări de prevenire, com-
batere și distrugere a buruienii ambro-
zia, denumită științific “Ambrosia arte-
misiifolia”, pentru evitarea instalării și 
răspândirii ei pe terenurile intravilane 
sau extravilane.

Războiul din Ucraina a generat milioane 
de refugiați, copii, femei, bătrâni, care 

în aceste zile triste pentru Europa au nevoie de 
ajutorul nostru. Comunitatea din Secusigiu s-a 
mobilizat exemplar și sprijină cu tot ce poate 
refugiații ucraineni, fie că vorbim de alimente, 
haine, produse de igienă, medicamente etc.

La nivelul comunei Secusigiu, cetățenii și 
instituțiile (școala, primăria, bisericile) s-au mo-
bilizat exemplar. Primul transport de ajutoare 
pentru Ucraina a fost trimis la Asociația Ce-

Alături de ucraineni

Comuna Secusigiu a îmbrăcat man-
tia caldă a primăverii. Miroase a 

liliac înmugurit, a salcâm care va înflori 
bogat și, în vreme ce afară nuiaua sălciilor 
vorbește cu soarele despre culoarea pe care 
o vor avea petalele de măr, eu am consem-
nat din dialogul purtat cu domnul primar 
Gheorghe Grad câteva date de interes pen-
tru locuitorii acestei frumoase așezări. Ast-
fel, am aflat de la dânsul că Primăria Secu-

sigiu are depus un proiect la Compania Națională de Investiții, pentru 
realizarea a 2500 de branșamente gratuite la apă, în comuna Secusigiu.

„Am făcut noi pași, îmi spunea domnul primar, pentru realizarea 
acestui proiect, așteptăm în aceste zile avizele de la instituții, iar eu zic 
că în maximum două săptămâni le vom depune la CNI. Am mare în-
credere că vom reuși să realizăm acest proiect, mai ales că investițiile 
pe zona rețelelor de apă, branșamente etc. sunt o prioritate absolută 
pentru Comisia Europeană. În paralel, lucrăm la finalizarea rețelei de 
apă, unde avem în continuare lucruri de remediat. De exemplu, trebuie 
să achiziționăm un grup electrogen, în cazul în care se întrerupe curen-

tatea Voluntarilor Arad, de către reprezentanții 
școlii din Secusigiu. De asemenea, cu sprijinul 
primăriei și a bisericilor, din donațiile cetățenilor, 
s-au strâns și alte ajutoare, care vor ajunge la 
Crucea Roșie Arad. „Vecinii noștri ucraineni au 
nevoie de ajutor, nu doar umanitar, ci și spiritual, 
dar și de îmbărbătare! Să știe că suntem lângă 
ei, nu doar cu vorba, nu doar cu inimile și ușile 
caselor noastre deschise, nu doar cu sprijin pen-
tru refugiați. Îmi exprim regretul pentru situația 
teribilă prin care Ucraina și poporul ucrainean 
trec în aceste momente. Îi asigur că nu sunt sin-
guri! Nimeni, dar absolut nimeni nu ar trebui  
să mai treacă astăzi prin ororile unui război.  
Istoria ar trebui să ne învețe că aceste conflicte 
aduc doar pierderi tuturor celor implicați, din 
păcate, cele mai grave fiind pierderile de vieți 
omenești. Dialogul și diplomația ar trebui să fie 
singura cale de aplanare a unei dispute. Suntem 
alături de poporul ucrainean și pe lângă acțiunile 
concrete de ajutor, ne rugăm pentru pace! Orice 
ajutor, cât de mic, contează!“, a declarat primarul 
Gheorghe Grad.

Din albumul comunei

La masa de lucru, discutând despre proiecte și de-
spre soluții la problemele cetățenilor.

Rubrica medicală
Astenia de primăvară

Astenia de primavara repre-
zinta un cumul de manifestări 

fizice și psihice, care debutează la în-
ceputul sezonului cald și sunt resim-
țite sub forma unei stări de slăbiciune 
generală la nivelul intregului orga-
nism, oboseală și episoade depresive  
cu caracter intermitent sau de lungă du- 
rată. Tulburările de dispoziție și mani-
festările fizice specifice asteniei de pri- 
măvară afectează în special persoa-
nele de sex feminin a căror activitate 
profesională se desfășoară, în mare 
parte, în spații închise (muncă de bi-
rou) și vârstnicii. Simptomele asteniei 
de primăvară sunt: sindrom pseudogri- 
pal: febră, dureri de cap, mialgii; obo- 
seală; inapetență (lipsa poftei de mân- 
care); tulburări ale ritmului cardiac;  
scăderea tensiunii arteriale; senzația de 
amețeală; crampe musculare; căderea 
părului. Tulburările de dispoziție întâl-
nite în mod frecvent la persoanele cu 
astenie de primăvară includ epuizare 
psihică, depresie, irascibilitate, stare 
de confuzie generală și dificultate de 
concentrare asupra unor task-uri speci-
fice. Metodele prin care se poate trata 
astenia de primăvară țin de optimizar-
ea nivelurilor serice ale serotoninei din  
organism și sunt reprezentate de expu-
nerea la soare cu favorizarea sintezei de  
vitamina D, practicarea exercițiilor fi- 
zice regulate și adoptarea unui regim  
alimentar echilibrat, care să corespun-
dă necesităților organismului, angaja-

rea în activități recrea- 
tive și respectarea unui  
orar regulat de odihnă 
de minim șapte ore de 
somn pe noapte.

tul, să poată funcționa în continuare pompele. Fără această investiție 
nu putem primi avizul de la ISU. Problema e că sunt foarte puține 
firme în România care fac astfel de lucrări și va dura ceva timp“.

Despre un alt proiect de interes, acela privind introducerea ga-
zului în comună, domnul primar a mai adăugat: „Primăria Secusi-
giu pregătește un proiect pentru introducerea rețelei de gaz, care 
urmează să fie depus pe programul „Anghel Saligny“, pentru care 
s-au deschis liniile de finanțare. Zilele trecute, am avut discuții cu 
conducerea Transgaz, chiar cu domnul director Ion Sterian. Am avut 
această discuție pentru că avem nevoie de avizul Transgaz, cu pri-
vire la soluția de racordare a rețelei, adică de unde vom aduce con-
ducta de gaz, existând atât varianta Felnac, cât și Pecica. În urma 
discuțiilor, se pare că vom opta pentru varianta Pecica, care poate 
asigura cererea de gaz pentru comuna noastră. Imediat ce vom primi 
soluția tehnică de la Transgaz, vom depune proiectul la guvern“.

Prin Programul „Anghel Saligny”, sunt alocate 50 de miliarde 
de lei pentru extinderea și modernizarea rețelelor de drumuri, po-
duri, apă, canalizare și gaz, iar în urma preluării finanțării altor 105 
de proiecte de rețele de gaz de la Ministerul Investițiilor și Proiec-
telor Europene, bugetul total se va ridica la 55,5 miliarde de lei.
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DETA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină coordonată de Luminița EFTENIE

Ruga de la Opatița

Raliu -  la Deta

În 30 aprilie a avut loc la Deta 
“Super Rally & Kart 2022” sub 

supravegherea domnului arbitru internaţional 
de automobilism şi karting, Giurisici 
Ladislau. Acest eveniment a fost organizat 
cu sprijinul Primăriei şi Consiliului Local 
Deta reprezentate de domnul primar Petru 
Roman, iar la iniţiativa acestora a avut loc şi 
un promo de Eco-Karting Agrement gratuit 
pentru micuţii copii spectatori, în parc, după 
terminarea concursului. De asemenea, la 
începutul competiţiei a avut loc o paradă a 
motocicliştilor din Deta.

Primăria şi Consiliul Local 
Deta, reprezentate de 

domnul primar Petru Roman, 
au organizat luni, în data de 25 
aprilie, de la ora 18, la Căminul 
Cultural din Opatiţa ruga satului. 
Invitat special al evenimentului a 
fost solistul Dumitru Stoicănescu, 
care a încântat spectatorii cu 
melodiile sale. De asemenea, a fost 
invitată Alina Trastău, cunoscuta 
şi apreciata solistă bănăţeană, care 
a şi deschis evenimentul, precum 
şi Ramona Călean, solistă  de o 
sensibilitate artistică deosebită, 
care a creat o atmosferă de neuitat. 
Oamenii s-au bu- 
curat de mâncăruri 
tradiţionale pre-
gătite la grătar, 
au dansat şi au 
petrecut cu multă 
voie bună, dar să 
lăsăm imaginile 
să vorbească.

În 07.05.2022, atleții clubului C.S.O. Deta 
au participat în Reșița la Memorialul „Iosif 

Mazaran“. Cozma Angela a câștigat proba de 400 
metri și s-a clasat pe locul al II-lea la 50 metri.  Au 
mai participat la această competiţie şi Ardelean 
Mihaela, Butnariu Patric, Natiuc Daria și Drăgan 
Daria, toţi sub coordonarea domnului antrenor 
Iovan Eugen. 

Joi, 5 mai a. c., cu binecuvântarea Înaltpreasfințitului Mitropolit Ioan s-au 
desfășurat alegeri pentru o nouă legislatură a Adunării Eparhiale a Arhiepiscopiei 

Timișoarei. 
În Protopopiatul Deta, alegerile pentru colegiul preoțesc și cel mirenesc s-au 

desfășurat în biserica parohială cu hramul ,,Pogorârea Sfântului Duh” din Deta.
În debutul întâlnirii, P. On. Părinte Ciprian Boșca, protopopul Detei, a adresat un 

cuvânt de întâmpinare a delegaților parohiali și a prezentat importanța alegerilor pentru 
funcționarea Bisericii Ortodoxe Române. 

Delegatul eparhial, P. C. Părinte Dragan Giorgiev (parohia Voiteg) a condus 
scrutinul de alegeri și a ales pe ceilalți 
membri ai Colegiului electoral: P. C. Părinți 
Florin Groza (parohia Jebel), Ionuț Mania 
(parohia Liebling), bărbați de încredere și 
Valentin Bugariu (parohia Birda), secretar. 

În urma scrutinului au fost aleși P. C. 
Părinte Gheorghe Florea (parohia Ghilad) 
în colegiul preoțesc și muzeograf Ioan 
Traia și ing. Ion Miron pentru cel mirenesc.

Alegeri pentru o nouă legislatură a Adunării Eparhiale 
a Arhiepiscopiei Timișoarei

Preot Dr. Valentin BUgARIU

Memorialul „Iosif Mazaran“
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Ionel BERARI - Primar al comunei Petriș

PETRIS
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

Pagină coordonată de Carmen Elena APOSTOL

Domnule primar, îmi spuneaţi, la tre-
cuta noastră întâlnire că sunteţi cam sceptic 
privind „Programul Anghel Saligny”.

Da, aşa am spus, dar am şi adăugat că am 
totuşi speranţa că acest program va oferi un 
sprijin real dezvoltării comunei.

Ce v-a nemulțumit în anul care a trecut? 
       De exemplu, am avut nemulţumiri în domeniul apicol.

De ce?
Pentru că la noi în comună există mulți apicultori cu o activitate 

bogată. În registrul agricol sunt înregistrate 3.000 de familii. Ne-am 
dorit realizarea unor documente, hotărâri de Consiliu Local, care să 
aibă în spate o bază legală pentru a raţionaliza pastoralul.

Ce înseamnă asta?
Vedeţi dumneavoastră, în perioada înfloririi salcâmului şi a teiu-

lui, ne confruntăm cu un aflux foarte mare de stupine venite din toată 
ţara, cu zeci de mii de familii de albine. În aceste condiţii se creează 
o presiune extremă pe baza meliferă de pe raza comunei, cu efect 
dramatic asupra producţiei finale de miere a apicultorior din Petriş. 

Ce este de făcut? Nu reușiti să faceți nimic?
Noi am mai făcut controale pe teren la stuparii prezenţi, dar nu 

puteam să le cerem documentele care nu depindeau de ei. Le-am so-
licitat numai actele eliberate de DSVSA cu privire la starea de sănătate 
a stupinei, cam atât.

Domnule primar, dacă tot am început să vorbim despre mâh-
niri, mai aveţi şi altă nemulţumire?

O altă nemulţumire ţine de pagubele mari provocate fermierilor 
din Petriș de animalele salbatice, în acest caz, mistreții. Deşi efecti-
vele de mistreți au fost serios afectate de pesta porcină africană şi mulţi  
au murit, în ţarina de la Petriș şi în Lunca Mureşului, animalele săl-
batice au produs în anul 2021 pagube serioase producătorilor locali.

Cum aşa?
Începând de la semănat, mistreţii intră pe teren, râmă cu botul, 

sapă cu copitele şi mănâncă toate boabele din pământ. An de an, sute 
de hectare, chiar mii de hectare trebuie arate şi semănate a doua şi a 
treia oară din cauza distrugerilor provocate de animalele sălbatice. 

„Pericolul pe care îl reprezintă animalele sălbatice este extrem de mare 
asupra culturilor și pierderile sunt enorme!“

Apoi urmează atacul al doilea al mistreţilor, atunci când ştiuletele 
este fraged cu boabele în lapte. 

Domnule primar, de ce se perpetuează această situaţie dra-
matică, precum se ştie, pentru agricultură?

Aici ne confruntăm cu lipsa legislaţiei în domeniu. În legea 
vânătorii, publicată şi actualizată, lucrurile sunt clare. Problema 
este că nu sunt normele metodologice de aplicare. Situaţia aceasta 
trenează de trei-patru ani. Deci, există acest vid legislativ, dar dome-
niul a rămas descoperit şi nimeni nu poate face nimic, iar animalele 
sălbatice îşi fac de cap, fără ca fermierii sau vânătorii să poată acționa.

Prin urmare?
Prin urmare, administratorii fondurilor de vânătoare nu pot fi traşi 

la răspundere de păgubiţi, adică de producătorii agricoli, de efectele 
devastatoare asupra agriculturii şi pierderile enorme din partea fermi-
erilor, care nu au cum să obţină despăgubiri.

Ajunşi în acest punct al discuţiei noastre, pentru necesara in-
formare a locuitorilor comunei dumneavoastră şi nu numai pentru 
ei, vă întreb: domnule primar, ce ar trebui făcut?

În primul rând, trebuie să apară normele metodologice de apli-
care a legii vânătorii. Astfel, va exista o bază legală, iar fondurile 
de vânătoare vor putea fi trase la răspundere. Efectivele de animale 
sălbatice trebuie controlate şi menţinute la un nivel cât mai adaptat la 
realitate, raportat în primul rând la terenurile agricole, pentru că atunci  
atacul mistreţilor ar mai putea fi controlat, fiindcă în acest moment 
nu ai nicio şansă să lupţi cu ei. Sunt foarte mulţi, dar trebuie spus şi 
acest fapt, distrugerea culturilor este făcută și de iepuri sau căprioare.

În mod concret, cum trebuie acţionat?
În perioadele critice, când există un risc foarte mare pentru 

culturi, fondurile de vânătoare trebuie să organizeze campanii de 
vânătoare pentru a-i speria pe mistreţi şi, în principal, pentru a mai 
reduce din efective. Pericolul pe care îl reprezintă animalele sălbatice 
este extrem de mare asupra culturilor şi pierderile sunt enorme. E o 
situaţie dramatică şi nu mai trebuie perpetuată deloc. Parlamentarii 
trebuie să fie conştienţi de această mare problemă, iar în anul acesta, 
2022, într-un timp cât mai scurt, să publice normele de aplicare a legii 
vânătorii. E o problemă care trebuie rezolvată urgent!

Din agenda primarului

Drumul dintre localitățile Petriș şi Obârșia va intra în proces de reabilitare, cu fonduri de la 
Guvernul României, prin Compania Națională de Investiții! Se creează astfel încă o legătură 

modernizată cu judeţul Hunedoara! În anul 2020, Consiliul Judeţean a predat către Ministerul Lucrărilor 
Publice, Dezvoltării şi Administraţiei drumul județean 707, Petriș-Obârșia, drum aflat într-o stare de 
degradare extremă. Anul trecut, a fost anunţată finanţarea modernizării drumului de către Compania 
Naţională de Investiţii. Consiliul Județean Arad va susține cheltuielile neeligibile aferente acestui pro-
iect în valoare totală de 17,9 milioane de lei.

Din albumul primăriei
Viitorul arată bine și comuna noastră la fel!

În cursul lunii trecute s-a desfășurat 
prima acțiune de ecologizare din cadrul 
proiectului „Curățăm România”, acțiu-
ne care a vizat localitățile Petriș, Ilteu și  
Seliște. Acțiunea s-a realizat în colabo- 
rare cu elevii și cadrele didactice de la  
Școala Gimnazială „Sabin Drăgoi“ Pe-
triș, cărora le mulțumim pe această cale!  
Vă  amintim că cea de-a doua acțiune de  
ecologizare va avea loc în luna mai,  
având ca obiectiv ecologizarea locali-
tăților Corbești, Roșia Nouă și Obârșia.

Vă vine să credeţi?
România conduce în topul statelor din Europa care 

se împrumută la o dobândă mare
Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ

Spre deosebire de alte state care continuă să mențină 
împrumuturi la dobânzi negative, cum este cazul Ger-

maniei, România se împrumută cel mai scump din UE. Ultimul 
împrumut făcut de ministerul Finanțelor a fost de 710 mili-
oane de lei, cu data scadentă în 2029. Datele consultate arătă că 
din 12 ianuarie 2022, nivelul dobânzilor la care se împrumută 
România pe 10 ani a ajuns la 5,48%. 

Dacă în februarie 2021 România accesa împrumuturi cu o 
dobândă de 2,65%, la finalul anului 2021 aceasta a crescut la 
5,37%. Deficitul bugetar este estimat la aproape 7% din PIB, 
respectiv 6,9%. România încasează din taxe și impozite 26 
-27% din PIB, ne mai împrumutăm încă 7%.
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Pagină realizată cu sprijinul domnişoarei Adela POPESCU

LIPOVA
Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN Arad

„Orașul Lipova se va bucura de un nou spațiu verde, foarte modern, pentru relaxare, 
plimbare și petrecerea timpului liber în natură, creat la cele mai înalte standarde!“

Dacă ar fi să descriem în câteva cuvinte cheie cea de-a VII-a 
ediție „Rocaa MTB Lipova”, acestea ar suna astfel: aproxi-

mativ 300 de concurenţi pregătiți la linia de start pentru drum lung, 
biciclete, energie multă, vreme frumoasă de primăvară, concurenţi 
pregătiţi pentru o nouă aventură pe Dealurile din jurul Lipovei şi Şiş-
tarovăţului, emoţii, nerăbdare şi dorinţa fiecăruia de a câştiga o nouă 
experienţă frumoasă şi, de ce nu, chiar un loc pe podium. La toate aces-
tea se adaugă bucuria finaliștilor de pe podium, momentele de socia-
lizare înainte și după finalizarea competiției, un ceaun pregătit pentru 
concurenți, organizatori și colaboratori și mai 
ales încă o experiență de amintit pe listă, pentru 
fiecare dintre cei care au făcut parte din marea 
echipă „Rocaa MTB Lipova”, ediţia a VII-a, 
2022, concurenți și organizatori deopotrivă.  

Toate acestea s-au desfăşurat în al III-lea 
weekend al lunii aprilie, în 16 aprilie, la Lipo-
va, unde, aşa cum se întâmplă în ultimii șapte 
ani, fiecare nou sezon cald aduce în prim plan, 
mult aşteptatul concurs de ciclism „Rocaa MTB 
Lipova”, prin această competiție, fiind creată 
deja o reală tradiţie în peisajul evenimentelor 
sportive din oraşul Lipova şi din întreaga zonă, 
această competiţie devenind foarte apreciată în 
rândul iubitorilor de ciclism MTB.  

Competiția pentru anul acesta a fost 
programată încă de anul trecut, ea desfășurându-
se conform calendarului, fără amânări din cau-
za unor restricții sau din cauza vremii, cum din 
păcate s-a mai întâmplat în anii anteriori.  

Astfel, cea de-a VII-a ediție a competiției 
de ciclism „Rocaa MTB Lipova” - 2022 s-a 
desfășurat în cele mai bune condiții, cu mulți concurenți prezenți și 
cu toate măsurile de siguranță necesare puse la punct de organizatori.  

Scurt istoric Rocaa MTB Lipova  
Pentru a trece în agendă o scurtă descriere a competiţiei, vom rea-

minti că debutul competiţiei a  avut loc în primăvara anului 2015, fiind 
adresată tuturor iubitorilor de mountain bike şi drumeţii, dar şi celor 
care aleg plimbările în aer liber, aventura unui nou traseu, cu peisaje de 
o frumuseţe aparte şi, nu în ultimul rând, socializarea.  

*  
Pentru prima dată în cei șapte ani de existență, anul 2022 a adus 

pentru „Rocaa MTB Lipova” o nouă mare realizare, un alt nivel com-
petițional și de refereință, începând cu anul 2022, „Rocaa MTB Lipo-
va” fiind o competiție sportivă recunoscută în mod oficial de Federaţia 

Florin Fabius PERA - Primar al orașului Lipova

Lucrăr i l e 
la proiec- 

tul „Reutilizarea  
spațiului fostei pie- 
țe agroalimentare 
din orașul Lipova 
prin amenajarea  
de spații verzi pu- 
blice și reabilita-

rea străzii de acces Miron Costin”, au fost 
reluate în urma finalizării descărcării ar-
heologice realizate pe toată suprafața pieței, 
după cum am aflat de la edilul oraşului, 
domnul Florin Fabius Pera. „Unul din pro-
iectele majore, demarate încă din vara anului  

2020, este proiectul care prevede crearea  
unui spațiu verde de tip parc, pe locul fostei  
piețe agroalimentare din orașul Lipova, pro- 
iect finanțat prin fonduri europene, prin Pro- 
gramul Operațional Regional a cărui valoa- 
re se ridică la 3.205 369,80 lei. Lucrările la 
acest proiect, ne-a mai spus domnia sa, au 
fost sistate imediat după demarare, consi-
derându-se de instituțiile de specialitate că 
este necesară realizarea unei descărcări ar-
heologice pe toată suprafața, pentru că, odată 
cu săpăturile necesare lucrării, s-au desco-
perit ziduri istorice, iar pentru ca lucrările să 
poată continua e nevoie de realizarea aces-
tei descărcări și a unui raport arheologic. 

Orașul Lipova a fost din nou pus la loc de cinste pe harta evenimentelor sportive organizate în România  
Română de Ciclism, competiția de pe Dealurile Lipovei ajungând în 
„Calendarul Competiţional al Federaţiei Române de Ciclism“.  

Cea de-a VII-a ediție „Rocaa MTB Lipova” - 2022, a adunat 
sâmbătă, 16 aprilie a.c.,  la Lipova, în jur de 300 de participanți din 
mai multe județe ale țării, dar și din străinătate.  

La fel ca și în 2021, concurenților li s-au pus la dispoziție și de data  
aceasta, spre a alege în funcție de nivel, două trasee, cu grade de dificul- 
tate diferite: „Open” (un traseu usor și accesibil de 26 km cu 
o diferență totală de nivel 400 hm) și proba consacrată „Race”  

(dedicată celor cu experiență în „MTB” va fi 
pe un traseu de 46 km și 982 hm, cu modificări 
aduse traseului față de cel din anii anteriori), 
cei mai mulți dintre cei prezenți la linia de start 
fiind înscriși și în aceast an la taseul RACE - cel 
mai dificil circuit dintre cele două.  

Traseul atent ales de organizatori a fost 
modificat de această dată, fiind ceva mai lung și 
cuprinzând atât zone cu asfalt pe porţiunea plată 
către Şiştarovăţ, cu urcări line, cât și zone de 
drum forestier în urcare şi coborâre de tip maca- 
dam, coborâri line pe tot traseul care necesitau 
atenţie şi un grad de dificultate ridicat, pentru 
participarea la acest eveniment sportiv, reco-
mandându-se experienţă şi cunoștinţe minime 
de mountain bike.  

*  
Competiţia a fost organizată de „Asociaţia 

Sportivă ROCAA”, cu sprijinul Primăriei şi 
Consiliului Local al oraşului Lipova, din partea 
acestora fiind prezenţi la eveniment: Florin 
Fabius Pera - primar, Ioan Lăpădat – vicepri-

mar, Iosif Mircea Jichici – administrator public, iniţiatorii competiţiei: 
Răzvan Olariu Căsăuțean şi Adrian Antoche, precum şi reprezentanţi 
ai Consiliului Local Lipova și o mare echipă de voluntari care s-au 
asigurat ca toate detaliile pentru desfăşurarea competiţiei să fie puse la 
punct încă de la orele dimineţii. Din această mare echipă de organizare 
au mai făcut parte și reprezentanții sponsorilor și colaboratorilor.  

Tuturor celor menţionaţi anterior, precum şi reprezentanţilor 
Primăriei oraşului Lipova, Primăriei Şiştarovăţ  şi tuturor voluntarilor 
care au fost prezenţi la punctele de înscriere şi la punctele intermedi-
are de control şi de hidratare, cu ajutorul cărora a fost posibilă toată 
această competiţie, fotografilor profesionişti, care au imortalizat cele 
mai frumoase cadre şi filmuleţe, se transmit şi pe această cale, cele mai 
sincere mulţumiri din partea organizatorilor. 

Lucrările de descărcare arheologică au fost 
extinse, finalizându-se la sfârșitul anului 
2021, iar din primăvara anului 2022, a fost 
permisă continuarea lucrărilor pentru realiza-
rea proiectului „Reutilizarea spațiului fostei 
piețe agroalimentare din orașul Lipova prin 
amenajarea de spații verzi publice și reabili-
tarea străzii de acces Miron Costin”. Astfel 
că în prezent, pe locul fostei piețe agroali-
mentare, lucrările sunt în plină desfășurare, 
urmând ca la finalizarea acestora, din 2023, 
orașul Lipova se se bucure de un nou spațiu 
verde, foarte modern, pentru relaxare, plim-
bare și petrecerea timpului liber în natură, 
creat la cele mai înalte standarde.”  
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„Cetățenii au spus că nu au mai văzut atâta lume la rugă la Ianova!“

REMETEA MARE
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină coordonată de Roxana FURDEAN

Orașul Craiova (singurul oraș din România ce se află pe primul 
loc în topul destinațiilor europene de Paște), a fost votat de peste 

10700 de oameni din 68 de țări ca fiind destinația lor preferată de Paște, 
înaintea unor capitale și orașe europene cu tradiție, precum Roma, Paris, 
Viena, Praga sau Londra. Craiova primește anual foarte mulți turiști, iar 
străinii sunt încântați de frumusețile pe care le găsesc acolo.  

De ce vin turiștii aici? Peisajele florale din parcurile, grădinile și 
zonele publice ale orașului, precum și amenajarea de noapte făcută la Ca- 
tedrala din Craiova pentru perioada sărbătorilor, i-au determinat pe cei 
care urmăreau acest concurs să ne acorde votul care ne conferă acest 
prestigios loc întâi. Hotelierii, agențiile de turism și toate companiile sau 
instituțiile care lucrează în domeniul turismului din Craiova au dreptul să 

utilizeze oficial logo-ul „European Best Easter Desti-
nation” pe toate comunicările, site-urile, fotografiile 
sau imaginile difuzate/distribuite.  

Pe când Timişoara va urma exemplul municipiu-
lui Craiova?  

Cosmin CHIRA - Viceprimar al comunei Remetea Mare

La scurt timp după ce satul Ianova şi-a sărbătorit Hramul Bisericii, m-am reîntâlnit cu domnul viceprimar 
al comunei. Politicos, amabil şi bun primitor de oaspeţi, asemeni primarului Ilie Golubov, carevasăzică, la 

Remetea Mare tinerii au de la cine învăţa, tânărul viceprimar s-a arătat deschis dialogului, susţinut şi de convin-
gerea sa că pentru buna informare a consătenilor săi, presa scrisă are un rol aparte.  

Domnule viceprimar, cum a fost ruga 
de la Ianova anul acesta?  

Domnişoară Roxana, să lăsăm modestia 
la o parte, așa rugă mare și reușită nu a mai fost la Ianova niciodată. 
În plus, am reușit să avem lucrările de amenajare a centrului civic 
aproape finalizate, dar am și adus cei mai buni interpreți de muzică 
populară. A fost și ansamblul „Ghiocelul” din Giroc, care a făcut 
spectacol și a dansat toată noaptea. A fost un program foarte atractiv 
și au venit foarte mulți cetățeni din localitățile limitrofe, inclusiv din 
Arad și din comune îndepărtate, nu numai din apropiere. Totul a fost 
plin de lume. Așa mulți oameni nu am mai văzut la ruga de la Ianova. 
Pe toate străzile erau mașini parcate.  

Cum de au venit așa mulți oameni?  
Poate şi pentru că ruga a venit după doi ani de pauză și de izolare.  

Lumea a fost dornică de distracție și de a fi împreună. În plus, a fost 
și în prima vineri după Paști. Am fost printre primii care am organizat 
ruga bănățeană. A fost și vreme bună, dar am și promovat bine eve-
nimentul, atât pe pagina de facebook a primăriei, cât și pe pagina lui 
Puiu Codreanu și pe altele.  

Așadar, v-ați organizat bine?  
Desigur, am îndemnat oamenii să vină la rugă, dacă tot este liber-

tate, nu mai sunt restricții de pandemie. Spre uimirea mea, au venit 
foarte mulți. Și cetățenii au spus că nu au mai văzut atâta lume la rugă 
la Ianova. Am vorbit cu un comerciant care a venit în fiecare an și a 
spus că de obicei vindea până la 300 de mici, dar anul acesta a dat 
1.400 de mici. 

Aveţi toate motivele să fiţi încântat de reuşită.  

Zilele maşinilor pe motorină sunt nu-
mărate şi tot mai multe state interzic 

folosirea lor. Guvernul regional din Bruxelles 
a anunţat încă de anul trecut că din 2030 in-
terzice automobilele diesel, iar din 2035 şi pe 
cele cu benzină.  Din decembrie 2025, în Nor-

Noi cu toţii suntem încântați și ne bucurăm că oamenii vin la 
noi să se distreze la rugă. Înseamnă că le place și se simt bine la noi.  

Domnule viceprimar, cum decurge, în comuna dumneavoastră, 
campania de curățenie și colectarea deșeurilor?  

Domnişoară profesor, şi în 2021 am organizat această campanie 
de curățenie, dorindu-ne să implicăm în mersul ei toți cetățenii. Nu se 
poate numai să facă mizerie, să arunce deșeuri peste tot și să nu aibă 
nicio responsabilitate. De aceea, am vrut să facem anual campanii de 
colectare a deșeurilor. Am fost atenți la vreme, am fixat evenimentul 
în weekend când oamenii sunt liberi.   

Unde a fost prima acțiune?  
Prima acțiune pe care am ales să o facem a fost pe malul râului 

Bega în Remetea Mare,  prin zona podului. Acolo vin mulți oameni la 
agrement și lasă în urmă tot felul de mizerii. Am reușit să ecologizăm 
zona respectivă. Anul acesta, campania am făcut-o pe „Drumul comu- 
nal 62”, între Remetea și Ianova. Drumul a fost modernizat, dar s-au 
adunat peturi și alte deșeuri. Oamenii au aruncat tot felul de murdării. 
E un drum nou, bine făcut, cu canale de scurgere a apei, cu iarbă 
verde și nu putea să fie plin de peturi și hărtii. Așa că l-am curățat.   

S-au implicat cetățenii?  
Ei, aici problema este că nu s-au implicat foarte mulți, deși pe 

facebook sunt mulți care comentează. Noi nu suntem poliție să supra-
veghem non-stop locul. Sunt unele zone unde vin chiar din Timișoara 
și aruncă deșeuri de construcții pe câmp. Rămâi dezgustat că sunt 
oameni care comentează pe rețele de socializare, dar nu vin să pună 
mâna la curățenie.  

(va urma)  

Am trăit să o vedem şi pe-asta!  
Oltenii au luat-o înaintea bănăţenilor  

 Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ

Din albumul primăriei

Domnul primar Ilie Golubov, viceprimarul Cosmin Chira, alături 
de voluntari din comuna Remetea Mare, în plină campanie de curățenie 
și colectare a deșeurilor. Privind imaginea de mai sus, îmi amintesc, 
cu tristeţe, ce-mi spunea domnul viceprimar Chira: „Sunt unele zone 
unde vin chiar din Timișoara și aruncă deșeuri de construcții pe câmp. 
Rămâi dezgustat  că sunt oameni care comentează pe rețele de socia-
lizare, dar nu vin să pună mâna la curățenie.” Păcat! 

În 2030, nu o să se mai vândă nicio maşină pe motorină în România 
Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ

Ne-am interesat pentru 
dumneavoastră  

vegia nu se vor mai vinde decât maşini verzi. 
Şi în România se estimeză că, în anul 2022, se 
vor vinde circa 10.000-12.000 de maşini elec-
trice, iar numărul maşinilor pe benzină, hibrid 
şi electrice va creşte puternic în anii următori, 
astfel încât, în 2030, nu o să se mai vândă 

nicio maşină pe motorină, a declarat Dan 
Vardie, preşedintele Asociaţiei Producătorilor 
şi Importatorilor de Automobile din România 
(APIA). Măsura are rolul de a accelera atin-
gerea obiectivului Uniunii Europene privind 
neutralitatea emisiilor de carbon până în 2050.  



26

DENTA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină realizată de 
Luminița EFTENIE

În data de 9 aprilie, la Denta, 
a fost sărbătorită „Lăzărica“, 

unul dintre obiceiurile mult prețuite 
de toate familiile bulgăreşti. 

Astfel, în sâmbăta Floriilor, 
fetele s-au îmbrăcat în haine popu- 
lare, colindându-și rudele, prietenii 
şi vecinii, amintind, în cântecele 
lor despre învierea lui Lazăr. Drept 
recompensă, acestea primesc cadou 
ciocolată, batistuţe şi ouă pentru a le 
vopsi de Paşte. 

Amintim cititorilor că numele 
Lazăr, pe care sărbătoarea îl poartă, 
vine din limba ebraică, însemnând 
„Dumnezeu ajută” şi este asociat figurii 
biblice a lui Lazăr din Betania, cel care  
a fost înviat din morţi, aceasta fiind 
considerată una din minunile lui Iisus 
descrise în Evanghelia după Ioan. 

În acest an, în noaptea zilei de 
duminică, 24 aprilie, preotul Jivoine 

Maletici a susţinut, în cadrul Bisericii 

Lăzărica - cel mai frumos obicei al comunității bulgare din comuna Denta

Învierea - în comunitatea sârbă din Denta
Ortodoxe Sârbeşti din Denta, o frumoasă 
slujbă de Înviere. Momentul mult aştep- 
tat de enoriaşi a fost cel în care, cu puţin  

timp înainte de miezul nopţii, Sfinţia sa a 
aprins de la candela de deasupra Sfintei  
Mese, o făclie mai mare şi frumos îm-

podobită şi a ieşit cu ea printre sfintele 
uşi rostind cu glas tare chemarea: 
„Veniţi de luaţi lumină!”. Preotul a 
rostit această chemare de trei ori la 
rând, îndreptându-se prima dată către 
credincioşii din faţă, a doua oară către 
cei din dreapta bisericii şi a treia oară 
spre cei din stanga. Credincioşii din faţă 
s-au apropiat şi şi-au aprins lumânările 
lor de la făclia preotului şi apoi unii de 
la alţii. În final, oamenii au plecat spre 
case urându-şi tradiţionalul „Hristos a 
înviat!”.

A doua figură biblică ce poartă acest nume este Lazăr cel 
sărac, din Evanghelia după Luca, cel pe care, după moarte, 
Dumnezeu l-a ridicat la ceruri „în sânul lui Avraam“, sub 
ocrotirea îngerilor.

Învierea lui Iisus Hris-
tos (Învierea Domnu-

lui) este un fundament doc-
trinar și ritual pentru credința 
creștină - ortodoxă. Este prac-
tic temelia bisericii pe care o 
cunoaștem astăzi. După cum 
spune Cartea Sfântă, aceasta 
s-a petrecut la miezul nopții 
pe când străjerii păzeau 
mormântul lui Iisus. Astfel, 
pământul s-a cutremurat și un 
înger s-a pogorât și a răsturnat piatra de pe mormânt. Ostașii văzând 
aceasta, s-au înspăimântat și au fugit; numai după aceea s-a petrecut 
venirea femeilor la mormânt, sâmbătă după miezul nopții, aproape de 
revărsatul zorilor. Învierea a cunoscut-o întâi Maica lui Dumnezeu, 
care, după cum grăiește Evanghelia de la Matei, ședea la mormânt 
împreună cu Maria Magdalena.

Învierea - în comunitatea creștină ortodoxă din Denta
De atunci, Învierea este sărbătorită în pri-

ma duminică de după prima lună plină de după 
echinocțiul de primăvară. Cu această ocazie, în 
cadrul Bisericii Ortodoxe Române din Denta, pre-
otul Achim Nicolae Miloş a susţinut slujba de în-
viere în seara zilei de 24 aprilie a acestui an. Dar 
să lăsăm imaginile să vorbească în continuare...
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Domnule primar, vă felicit din începu-
tul dialogului nostru pentru apartenenţa 
dumneavoastră la Asociaţia Primarilor din 
Banatul Istoric.

Vă mulţumesc!
Ne mai desparte puţin timp de 27 iunie, zi la care, din câte ştiu, 

ţineţi într-un mod aparte. De ce?
Doamnă Boriţa, ziua de 27 iunie a fost un examen pentru mine și  

colegii mei din PNL. Un examen pentru trecerea căruia, în primul rând,  
mulțumesc consătenilor mei din comuna Voiteg şi satul Folea, pentru 
susținerea în număr atât de mare. Este ziua în care mi-a fost înmânat 
primul mandat de primar și vă mărturisesc că sunt deosebit de onorat.

Ce înseamnă pentru omul Nicolae Pop votul consătenilor săi?
Aşa cum am mai spus, în egală măsură, votul consătenilor mei 

reprezintă pentru mine încrederea care îmi este oferită de comunitatea 
noastră, care are mari așteptări, atât de la mine, cât şi de la colegii 
mei. Mai mult chiar, votul consătenilor mei oglindește dorința lor de a 
continua munca de dezvoltare și modernizare a comunei noastre, plus 
satul aparţinător și voința noastră de a o materializa prin implicare și 
profesionalism.

Aveţi multe de făcut!
Este adevărat, avem multe de făcut pentru comunitatea noastră. 

În acest sens, pot spune că avem planuri, idei și mai ales dorința de a 
continua ritmul schimbărilor în bine.

Domnule primar, stăm de vorbă la scurt timp după cea mai mare 
sărbătoare a creştinătăţii, Învierea Domnului nostru Iisus Hristos 
şi, din câte ştiu, în cadrul săptămânii premergătoare...

Iertaţi-mă că vă iau vorba din gură, în cadrul săptămânii pre-
mergătoare Sărbătorilor Pascale, am reușit să depunem cerere de 
finanțare pentru un alt proiect important pentru comunitatea noastră, 
acela numit „Extindere Reţea Distribuţie Gaze Naturale în comuna 
Voiteg, pentru satul aparţinător Folea, judeţul Timiş.”

Prin ce program aţi pregătit acest important proiect?
Prin Programul Naţional de Investiții „Anghel Saligny”. Valoarea 

acestui proiect fiind de 10.390,736,65 lei , iar durata de implementare 
a acestui proiect este de 36 de luni de la finanțare.

Mai aveţi şi alte proiecte depuse prin acest program?
În acest moment avem depuse prin acest program de investiţii 

următoarele proiecte: Alimentarea cu apă potabilă în satul Folea; 
Drum comunal nou, cu rol de centură pe partea de Vest în comuna 
Voiteg; Rețea de canalizare în localitatea Folea.

Recent aţi participat, alături de domnul Ilie Vlaicu, la sem-
narea unui contract extrem de important. Îmi puteţi spune, pentru 
locuitorii comunei, despre ce a fost vorba?

Da, am participat la semnarea contractului de execuţie a lucrării 
„Racordare a sistemului de apă potabilă din Voiteg la stația de tratare 
a apei din orașul Deta”, împreună cu domnii: Ilie Vlaicu, directorul 
general al operatorului regional Aquatim, Alexandru Preoteasa, vice-
președintele Consiliului Județean Timiș și reprezentantul asocierii de 
firme care a câștigat licitația pentru această lucrare.

Ce puteţi spune consătenilor dumneavoastră despre lucrări?
Lucrările au început deja  și vor avea ca durată de execuție 24 de 

luni de la începerea lor. După finalizarea acestui proiect ne vom putea 
bucura de o calitate a apei potabile mult mai ridicată, iar mirosul şi 
toate neplăcerile din cauza calității apei vor dispărea. Acest proiect 
va fi finanțat din bani europeni, în parteneriat cu operatorul regional 
Aquatim. Totodată, am facut demersurile legale pentru concesio-nar-
ea unui teren în suprafaţă de 28674 mp cu categoria de folosință ape 
stătătoare, amplasat în extravilanul localității Voiteg pentru „amena-
jarea piscicolă  și de agrement”.

Domnule primar, cum priviţi viitorul apropiat?
Cu optimism şi cu încredere. Şi, dacă tot m-aţi întrebat despre 

viitorul apropiat, aş vrea să mai consemnaţi şi o problemă foarte 
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„Îi asigur pe consătenii mei că voi continua proiectele în curs și vom începe altele !“
Niculae POP - Primar al comunei Voiteg

Am revenit în comuna Voiteg, unde întâlnirea cu primarul comunei m-a convins că Voitegul se află pe mâi-
ni bune, graţie oamenilor care au ştiut să aleagă. Că această convingere a mea are temei, că Voitegului  

i se pregăteşte un viitor frumos, veţi putea afla şi din acest dialog acordat cu multă amabilitate de domnul primar.
importantă pentru viitorul apropiat, marcată de trecerea terenurilor 
din extravilanul în intravilanul comunei pentru terenurile aferente 
„Aleei Gării”, cât și cadastrarea generală a comunei Voiteg.

Cu camerele de supraveghere în comună cum staţi?
Am finalizat lucrările de montaj a camerelor de supraveghere din 

comuna Voiteg şi satul Folea. Au fost montate camere profesionale  în 
zona parcurilor, în zone centrale, terenul sintetic, parcări și câte una la 
intrarea și ieșirea din sate.

Văd că aţi început şi reabilitarea trotuarelor. Domnule primar, 
nu e prea mult pentru un an de mandat?

Nu, pentru că dincolo de efortul solicitat pentru ducerea la 
bun capăt al acestor realizări, mereu trebuie să primeze interesele 
comunităţii, ale consătenilor mei. Cât priveşte reabilitarea trotuare-
lor, am  început reabilitarea trotuarelor pe raza comunei Voiteg și 
a satului Folea. De asemenea, am demarat şi finalizat lucrările de 
reparații la parcul de joacă al copiilor. Mai mult, am şi încheiat racor-
durile care fac legătura între case și drumurile de intersecție.

Nu vă întreb dacă mai aveţi timp şi pentru familie, dar vă întreb 
dacă mai aveţi timp şi pentru viaţa spirituală a comunei?

Să ştiţi că da, şi nu numai pentru viaţa culturală, dovadă că re-
cent am participat cu domnii consilieri locali, cu tineretul din cele 
doua sate, Voiteg și Folea, cât şi cu şcolile gimnaziale aparţinătoare 
comunei noastre, la igienizarea satelor prin acţiunea intitulată „Ziua 
Eco”. Cât priveşte viaţa culturală, da, sunt implicat în viaţa culturală 
a comunei, astfel încât organizez anual rugile satului şi susţin activi-
tatea folclorică a ansamblului „Voitegeana”, unde frecventează peste 
50 de copii ai satului.

Felicitări!
Mulţumesc! Doamnă Boriţa, trăiesc convins că binele conservat 

prin tradiţie este cel al moralităţii, al distincţiei dintre bine şi rău.
Să nu uităm că identitatea unui popor rezistă prin tradiţie şi religie. 
Activităţile extraşcolare au cel mai larg caracter interdisciplinar, 
oferind cele mai eficiente şi oportune modalităţi de valorificare a 
tradiţiilor, obiceiurilor şi datinilor populare locale şi naţionale.

Domnule primar, până la următoarea întâlnire, aveţi un mesaj 
pentru consătenii dumneavoastră?

Vreau să transmit consătenilor mei convingerea că vor găsi uşa 
primarului oricând deschisă şi că eventualele sugestii cu care vor 
veni, pentru mai binele comunei, vor fi primite de mine cu toată des-
chiderea. Vreau, de asemenea, să-i asigur pe consătenii mei că voi  
continua proiectele în curs şi vom începe altele. Nu a fost usor, dar 
am găsit drumul şi vom reuşi. Se spune că fericirea nu este o ţintă, 
ci mai degrabă drumul într-acolo. Vom parcurge acest drum, atenţi la 
oameni şi la nevoile lor, ca şi până acum.

Din albumul primăriei

Pagină realizată de Boriţa STOIU

Am participat cu domnii consilieri locali, cu tineretul din cele două 
sate,Voiteg și Folea, cât și cu școlile gimnaziale aparținătoare comunei noas-
tre la igienizarea satelor prin acțiunea intitulată „Ziua Eco”. - Niculae Pop                                                  
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 ând am ajuns în „Vatra Regală” soarele încălzea binişor; 
printre florile trandafirii se revărsa o lumină cernută, ciu- 
dat de dulce, tremurând în pete aurii pe iarbă. Urc încet 

pe drumul forestier ce duce spre casa interlocutorului meu. În aer,  
acolo sus, desupra pădurilor, unde numai păsările săgetau pe fon- 
dul azurului, se aşternuse o linişte atotcuprinzătoare. În parcul 
locuinţei sale, petalele florilor de măr cădeau ca o ploaie trandafi-
rie. Pârâul care curgea prin dreptul casei o despărțea de munte. 
Domnea liniştea, era atât de cald, atâta pace, atât de bine…  

Domnule Vasile Todi, există un loc în care să trăiţi mai intens 
prietenia cu primăvara decât acesta din codrii Zărandului?  

Roxana, toate locurile unde primăvara îşi desfăşoară mantia 
sunt aureolate de frumuseţe, dar mie numai aici îmi răsună în urechi 
strigătul înlăcrimat al lui Ketty din «Heidelbergul de altădată», pe 
care răstălmăcindu-l spun:  „Nu pleca, primăvară!”.  

S-a dezlănţuit rusul, cum vedeţi eroismul ucrainenilor? Sunteţi 
surprins? Şi vă întreb ştiind că rezistenţa ucrainenilor a 
fost o surpriză chiar pentru multe servicii de informaţii.  

Asta pentru că nu au citit nimic din literatura acestui 
popor. Rezistenţa ucrainenilor pare firească pentru cine 
le cunoaşte literatura şi, în acest sens, mi se pare ex- 
trem de sugestivă o observaţie a chirurgului Micola din 
«Voinţa de a trăi», a cunoscutului regizor ucrainean Dov- 
jenko, care, întrebat fiind dacă a descoperit, dincolo de 
rănile atât de numeroase şi atât de diferite ale trupului 
omenesc, ceva necunoscut până atunci, ceva nou, în tai- 
na omului care luptă în război, răspunde: „Voinţa! Omul 
care luptă în război înseamnă în primul rând Voinţă. 
Dacă există Voinţă există şi omul! Unde nu-i Voinţă nu e nici Om! 
Câtă Voinţă are omul, atâta viaţă îl aşteaptă. Câtă Voinţă are, atâta 
trăieşte.”  

Aveţi dreptate, despre această voinţă a vorbit şi Secretarul 
Consiliului de Securitate Naţională şi Apărare al Ucrainei, Aleksei 
Danilov atunci când a spus într-un interviu: „Avem arme despre 
care puţini oameni ştiu. Aceasta este voinţa poporului nostru, de 
libertate. Vom lupta până la unul“.  

Păi, vezi, exact ce spunea şi personajul lui Dovjenko. Draga 
mea, acele servicii ocidentale de informaţii, decât să cheltuie sume 
fabuloase pentru te miri ce tehnică, mai bine îşi puneau ofiţerii să 
pună mâna pe carte.  

Carevasăzică voinţă şi patriotism!  
Păi, asta spune scriitorul şi confirmă demnitarul de care ai amin- 

tit. În cazul ucrainenilor, voinţa şi patriotismul se reliefează cel mai 
bine prin voluntariat. Şi, orice voluntar ucrainean, şi în cazul Ucrainei 
vorbim aproape de un popor de voluntari, se regăseşte în Karnaliuk, 
pe care eu l-am întâlnit cu mult înainte de începerea războiului, tot în 
literatura lor. Karnaliuk, ăsta, luptând, se ţinuse să nu cadă de teamă 
că-şi pierde puşca-mitralieră, când aceasta îi alunecase din mână, iar 
el nu mai avusese puterea s-o ridice din noroi... Mâna lui dreaptă îi 
fusese lovită de o schijă de mină. Stânga, îi era complet sfărâmată şi 
sângele îi ţâşnea din umărul făcut zob ca dintr-o fântână arteziană şi, 
chiar aşa cum era, fără mâini, dacă ar fi întâlnit în drum un duşman, 
l-ar fi sfâşiat, pe loc, cu dinţii. Astfel că, fără a fi surprins, eu înţeleg 
mai uşor, ca să nu spun mai bine, eroismul acestor luptători. Roxana, 
am convingerea că pe ucraineni nu moartea îi îngrijorează, ci viaţa 
– cum s-o trăiască asemenea unor oameni adevăraţi.  

Ruşii văd acest război ca fiind o „misiune” a lor.  
Şi nemţii când ne-au cotropit şi ne-au încălcat suveranitatea au 

folosit o formulă la fel de ipocrită, numindu-şi cotropirea „Misiune 
Militară Germană”.  

Unde credeţi că trebuie să fie locul României în această 
perioadă, în acest context?  

Întrebarea dumitale mă duce cu gândul la discursul din iulie 

1870 a genialului Petre P. Carp, care era ministru şi nu avea decât 
33 de ani, ministru în guvernul prezidat de conservatorul Manolache 
Costache Epureanu, guvern în care tânărul de 33 de ani deţinea 
portofoliul Externelor. Ei, în această calitate, marele Carp declara 
în Camera Deputaţilor, citându-l pe Ion C. Bratianu care spusese: 
„Acolo unde este ortodoxie, acolo este România”, şi neferindu-se 
să adauge şi punctul său de vedere în calitate de ministru de Ex-
terne, mai spuse: „Acolo unde sunt ginţile latine, acolo va fi şi ini-
ma României”. Azi, precum se vede, mai toţi miniştri de externe ai 
României caută ortodoxismul prin Europa occidentală şi ginta latină 
dincolo de ocean. Cui va da istoria acestei ţări dreptate, vorba poetu-
lui: „Vom muri şi vom vedea!”  

Domnul meu, nu trecem la următoarea întrebare fără a afla şi 
opinia dumneavoastră!  

Domnişoară profesor,  uite cum ajunge omul, fără de voie, opi-
nioman. Roxana, eu cred că locul României de azi trebuie să fie  

acolo unde se află interesele ei actuale. Dar asta fără 
a ne atârna demnitatea de atributele medievale ale 
vasalităţii, chiar dacă străinii încearcă, de veacuri, să ne 
inoculeze un pârdalnic complex al culpabilităţii.  

Greu, foarte greu.  
Da, pentru că în România de azi nici poziţia socială 

nu se clădeşte cu umerii drepţi.  
Apropo de carte, tot mai multe librării îşi închid 

porţile în România de azi.  
Acesta este un fapt care nu trebuie să ne surprindă; în România  

de azi în toate localitățile există cârciumi şi păcănele, dar nu în toate 
există şi o școală! Ori atacul ăsta, deloc întâmplător, asupra educaţiei 
şi culturii româneşti, comis de şiruri de guvernanţi, va fi socotit cândva  
crimă de trădare, pentru că el ucide orice speranţă, ori educaţia, e lu-
cru ştiut, este unicul şi cel mai solid bastion de apărare al unui popor.  

Domnul meu, s-au ridicat restricţiile, s-au reluat nunţile…  
Şi apar baiaderele cu aura lor de ispită. Glumesc, dar remarc 

la dumneata un uşor bovarism, interesant, de altfel, în practicarea 
acestui gen jurnalistic. Da, puţine lucruri au rămas neschimbate de 
la facerea lumii; vârsta căsătoriei şi lungimea vieţii. Viaţa omului 
este de 70 de ani.  

Ei, dar sunt tot mai mulţi oameni care trăiesc 80 de ani.  
Anii aceia sunt de la Dumnezeu nu de la ursitoare, iar ce se 

adaugă acelor 80 de ani înseamnă chin şi nevoinţă. Şi neschimbată 
a rămas, draga mea, vârsta optimă pentru căsătorie: 21-25 de ani la 
fete şi 27-31 la feciori.  

Şi bărbaţii care se căsătoresc la 35 de ani cu femei de vârsta lor? 
    Trecuţi de 35 de ani sunt tot mai rari bărbaţii care încearcă 
să desluşească taina căsătoriei. După 35 de ani, un bărbat, la fel ca Va-
lentin al lui Musset din „Să nu zici vorbă mare”, fuge de cătuşele căs- 
niciei, de teamă să nu capete el, în calitate de soţ, podoabele cu care 
adesea ornase frunţile altora. Draga mea, însurându-se la 35 de ani cu  
o cucoană trecută de 35, un bărbat nu va mai putea să fie memoria so- 
ţiei lui. Şi acesta este un subiect extrem de interesant asupra căruia va  
trebui să ne aplecăm cu mai mult timp la una din întâlnirile viitoare.  

Se căsătoresc, domnule, şi la scurt timp, ori unul ori amândoi 
iau calea străinătăţii.  

Ce să facă sărmanii români? Draga mea, azi au ajuns românii pre- 
cum  zidarii lui Barbu, pe care rar îi vedeai acasă. Din martie își cură- 
țau mistriile și nu-i mai zăreai până dădea zăpada. Se-ntorceau iarna, to- 
cau paralele la cârciumă, că n-aveau ce face, îşi mai băteau nevestele, 
se mai tăiau pentru vreo curviștină; altfel, oameni cumsecade. 
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